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PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni .Doberdob- 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni .Slovenija- pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

POBUDA GENERALNEGA TAJNIKA WALDHEIMA ZA REŠEVANJE TRAGIČNIH DOGODKOV V JUGOVZHODNI AZIJI "“SiETS™
Prizadevanja 
za zaščito Jadrana 
pred onesnaženjem

RABAC — Zdravje, čistoča in le
pota Jadrana je ista skrb dveh dr
žav na njegovih obalah. To je tudi 
posebna oblika jugoslovansko - itali
janskega sodelovanja in področje vse 
bolj zavzetega dela. Po podatkih ju
goslovansko - italijanske komisije za 
ta vprašanja, ki prav te dni zaseda 
v Rabcu, bosta letos Jugoslavija in 
Italija za raziskave in proučevanje 
čistoče Jadrana vložili 12, prihodnje 
leto pa 24 milijonov dinarjev, pri 
čemer bo vsaka prispevala polovico.

Najnevarnejši sovražnik morja, to 
je transport in pretovarjanje nafte 
je v središču pozornosti srečanja v 
Rabcu. Nadzor dovoza nafte, samo 
v italijanska pristanišča, kjer vsako 
leto pripeljejo okoli 80 milijonov ton 
(kmalu pa bodo odprli tudi prvo fa
zo jugoslovanskega naftovoda z let
no zmogljivostjo 20 milijonov ton), 
bo terjal nove naložbe v zaščito pred 
onesnaženjem in nesrečami. Obsta
ja več predlogov, ki so v glavnem 
precej dragi, najverjetneje pa se bo
sta obe državi odločili za plovbo 
tankerjev po določenih koridorjih 
pod stalnim nadzorstvom, (dd)

LR Kitajska je pristala na sklicanje 
konference OZN o vprašanju beguncev

Rožljanje z orožjem ob tajsko-kampučijski meji: gen. Kriangsan 
napoveduje odločen upor proti morebitni agresiji - «Pravda» o polo
žaju na tajsko-kampučijski meji - ZDA se sklicujejo na manilski pakt

PEKING — LR Kitajska se je 
Uradno pridružila morebitni pobudi 
za sklicanje posebne konference 
Združenih narodov glede vprašanja 
indokitajskih beguncev. Agencija 
«Xinhua», ki posreduje vest, izraža 
upanje, da bo konferenca spreje
la sankcije proti Vietnamu. Stalni 
kitajski predstavnik pri OZN Lai 
Yali je o tem obvestil generalnega 
tajnika OZN s pismom, ki velja za 
uradni dokument v generalni skup
ščini mednarodne organizacije.

Kitajski uradni korak bo brez 
dvoma precej razburkal politično o- 
zračje, ki je značilno za postav
ljanje, obravnavanje in rešitev za
pletenega vprašanja beguncev. Na 
tem mestu smo že omenili, da se 
Kurt VValdheim boji, da bi se vpra
šanje beguncev preveč politiziralo, 
kar bi utegnilo negativno vplivati 
na njegovo reševanje. Vsi Waldhei- 
movi napori težijo za tem, da bi se 
vprašanje obdržalo na ravni huma
nitarne akcije v okviru listine ZN. 
Ko Kitajci govorijo o sankcijah pro
ti Vietnamu, gredo prav gotovo ven 
iz tega okvira.

Na drugi strani je treba zabele
žiti tudi ponoven poseg «Pravde» v 
polemiko. Glasilo KPSZ je pisalo 
včeraj, da je na Zahodu in v Pe
kingu v teku propagandna kampa
nja v zvezi z vietnamskimi in kam- 
boškimi begunci: «Obstajajo sile, 
ki skušajo umetno napihniti vpra
šanje beguncev z namenom, da bi 
poslabšali politično ozračje v jugo
vzhodni Aziji, sejali dvome in ne
zaupanje ter preprečili sodelovanje 
med socialističnimi deželami Indo- 
kitajske in drugih držav na tem 
področju.*

«Pravda» potem ponavlja svojo 
staro tezo, da se je izseljevanje za
čelo po koncu vietnamske vojne ter 
se potem še stopnjevalo zaradi ki
tajske subverzivne propagande med 
indokitajskimi Kitajci. Iz Kampuči
je — pa piše «Pravda» — bežijo 
predvsem ostanki Pol Potove voj
ske, da bi se rešili pred srdom pre
bivalstva. Ti ljudje so se zatekli v 
pokrajine, ki mejijo na Kampučijo, 
od koder bi hoteli izvajati napade 
na kampučijsko ozemlje*.

Prav pri tem pa se začnejo za-

V PISMU PREDSEDNIKU VLADE ANDREOTTIJU

Pertini: Tudi Italija 
mora pomagati beguncem

Ganjen ob tragediji vietnamskih beguncev, je predsednik 
republike Sandro Pertini naslovil naslednje pismo predsedniku 
ministrskega sveta Andreottiju:

«Dragi Andreotti, vidim, da tragedija vietnamskih beguncev 
zadobiva dan za dnem večji, in za človeštvo ter za mednarodno 
javno mnenje■ nesprejemljiv obseg.

Na tisoče mož, žensk in otrok je prepuščenih samim sebi 
na morju. Iz begunskih taborišč, kjer so jih dalj časa pozabili, 
namreč odganjajo na morje, nepreskrbljene, brez vsakršne po
moči in upanja, da jih bo kdo sprejel in jim nudil zatočišče.

Dobro vem, da si Italija sama ne more naložiti takega bre
mena. Potrebno pa je, da po svoji moči poseže čimprej in z 
največjo vnemo.

Vlada mora poskrbeti, da bo vsaj del vietnamskih be
guncev dobil streho. Obenem pa mora poseči v vseh medna
rodnih jorumih (OZN, EGS, NATO) in zahtevati, naj takoj pri
merno ukrepajo in naredijo konec nečloveški tragediji. Prepričan 
sem, da soglašaš s to oceno. Hvaležen ti bom če me boš obvestil, 
kaj namerava storiti vlada glede te tragedije, ki je globoko 
ganila mene in, prepričan sem, naše ljudstvo.»

skrbljujoči razpleti. Iz Bangkoka 
se je zvedelo, da je Tajska opozorila 
hanojsko vlado, da se bo z vsemi 
razpoložljivimi sredstvi uprla mo
rebitnemu poskusu vietnamskih čet, 
da bi prodrle iz T'ampučije na taj
sko ozemlje. Predsinočnjim je taj
ski predsednik Kriangsak dobesedno 
izjavil: «če bi prišlo do kakršne
ga koli vdora na naše ozemlje, smo 
pripravljeni prijeti za orožje ter 
braniti našo suverenost.* Na vlad
nem sestanku so obravnavali tudi 
poročilo obveščevalne službe iz ka
terega sledi, da je trenutno na 
kampučijskem ozemlju ob meji s 
Tajsko kakih 20 ali 30.000 Pol Po- 
tovih privržencev. Na meji s Taj
sko so sedaj trije vietnamski polki, 
ki naj bi nameravali prekoračiti taj
sko mejo ter udariti na Pol Potove 
sile s hrbta. Tajska obveščevalna 
služba trdi, da bi do tega vdora 
utegnilo priti vsak čas. Po kitaj
skih virih naj bi bilo na meji s 
Tajsko 10 vietnamskih divizij.

Da se je položaj zaostril pričajo 
tudi vesti iz Washingtona. ZDA 
so opozorile Vietnam, da bi bile ze
lo zaskrbljene zaradi morebitnega 
vdora vietnamskih sil na Tajsko. 
Glasnik državnega sekretariata je 
izjavil, da bodo ZDA spoštovale svo
je obveznosti do Tajske na podlagi 
manilskega pakta (vojaški spora
zum, ki predvideva posvetovanja 
med ZDA in Tajsko v primeru o- 
boroženega napada in ki šteje v 
svojih vrstah še Avstralijo, Novo 
Zelandijo, Veliko Britanijo in Fi
lipine).

Za odnose med Tajsko in ZDA je 
značilno, da je Tajska odložila iz
gon 40.000 kampučijskih beguncev, 
ker so se ZDA obvezale, da bodo 
sprejele 1121 beguncev in da bodo 
pozvale Francijo, Kanado in Avstra
lijo naj jih sprejmejo še več.

Iz Londona sporočajo medtem, da 
bo Velika Britanija poslala v Hong
kong še eno enoto vojske, helikop
terje in .dva «hovercrafta*. ki naj 
bi pomagali krajevnim oblastem v 
boju proti nezakonitemu priseljeva
nju iz Kitajske v Hongkong, že se
daj je v Hongkongu, ki sicer šteje 
6. milijonov prebivalcev, 2500 angle
ških vojakov.

Prav iz Hongkonga so sporočili, 
da je iz neke panamske petrolejske 
plavajoče naftne črralke prišel klic 
na pomoč šestdeseterice vietnam
skih beguncev, brodolomcev. Kong- 
konške oblasti se niso odzvale kli
cu, ker je področje izven njihove 
pristojnosti.

Po vsem svetu se medtem stop
njujejo pobude za reševanje člove
ških življenj beguncev. Kar se tiče 
Italije, objavljamo ločeno pismo 
predsednika republike Pertinija An
dreottiju. Glede ostalih pobud pa 
naj omenimo, da je Ines Boffardi, 
podtajnica za ženski položaj v ita
lijanski vladi, izjavila, da namera
va vlada ustanoviti poseben odbor 
v okviru ženskih združenj in gibanj, 
ki bi se ukvarjal z vprašanjem be
guncev. Skupina republikanskih po
slancev je naslovila zadevno vpra
šanje na predsednika vlade. Glede 
vprašanja beguncev je zavzela svo
je stališče tudi milanska federacija 
sindikatov CGIL-CISL-UIL. (vk)

ZASEDANJE DRŽAVNIKOV EGS V STRASBOURGU

Evropska deveterica pripravlja 
ukrepe za varčevanje z energijo
Jedrska energija kot izhod iz sedanje krize - Šele kasneje možna uporaba «al(erna- 
tivne energije» - Velika Britanija se približuje evropskemu denarnemu sistemu
STRASBOURG — Energetska kri

za je bila glavna tema poletnega za
sedanja evropskega sveta, srečanja 
šefov držav in predsednikov vlad E- 
vropske gospodarske skupnosti, ki 
so se včeraj sestali v Strasbourgu. 
Izbira alzaškega mesta pa naj bi 
podčrtovala pomen novoizvoljenega 
evropskega parlamenta. V današ
njem končnem sporočilu bo evropski 
svet poudaril pomen «posrednega 
glasu* želja prebivalstva 9 držav čla
nic: evropskega parlamenta.

Evropski svet pa je predvsem mi
slil na tokijski vrh sedmih najbolj 
industrializiranih držav Zahoda in na 
zasedanje držav OPEČ, ki že napo
vedujejo nove podražitve nafte. 
Glavna skrb deveterice je iskanje 
skupne strategije do ZDA in Japon
ske. Energetski problemi so do se-
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CRAX1 IMA ABSOLUTNO VEČINO TUDI MED POSLANCI

Balzamo potrjen za predsednika 
socialistične poslanske skupine
Možno je, da bo vidna zmaga sekretarja PSI vplivala na potek pogajanj 
za sestavo nove vlade - Andreotti odstopi danes ali najpozneje jutri

RIM — Vincenzo Balzamo je bil 
potrjen za predsednika socialističnih 
poslancev, vendar pri glasovanju 
je prišlo do očitnega razkola med 
Craxijevimi pristaši in pripadniki 
levičarske struje, ki jo vodita Si- 
gnorile in Cicchito. Craxi je dosegel 
jasno zmago in v nasprotju s prejš
njo zakonodajno dobo ima sedaj ab
solutno večino tudi v poslanski sku
pini, medtem ko je bila njegova 
premoč v senatu že od nekdaj očit
na. Včerajšnje glasovanje zato po 
pomenu znatno presega omejen 
strankin okvir in je politični dogo
dek, ki lahko znatno pogojuje po
tek pogajanj za sestavo nove vlade.

Kandidata za predsedstvo sociali
stičnih poslancev sta bila le dva: 
Vincenzo Balzamo, ki je izraz Cra- 
xijevih privržencev, in kandidat le
vice Aldo Aniasi, katerega so pod
pirale tudi ostale opozicijske sku
pine, se pravi pristaši De Martina, 
Mancinija in «nove levice*.

Balzamo je dobil 37 glasov, Aniasi 
pa 29. Seštevek preferenc presega

Zaplet v Ugandi
KAMBALA - Položaj v politič- 

hem vrhu Ugande je še vedno 
skrajno nejasen. Na ulicah glavne
ga mesta se je včeraj zgrnilo 20 
tisoč demonstrantov, ki so zahte
vali preklic Lulejevoga odstopa, 
češ da to pomenj povratek Oboteja 
n a čelo države. Predsednik Lule pa 
je v telefonskem intervjuju za BBC 
izjavil, da je še vedno zakoniti 
bredsednik Ugande, kar pomeni, da 
bo prišlo do ostrih spopadov meri 
Pristaši novega predsednika Binai- 
*e, in da je Lule odstopil pod grož- 
njo vojaškega državnega udara.

PRED SESTANKOM ORGANIZACIJE AMERIŠKIH DRŽAV

Umor ameriškega časnikarja 
zamajal Somozovo diktaturo
Carterjeva administracija ne bo mogla več zavlačevati z rešitvijo, ki jo predlagajo andske države

...................... ............................................. .................................. .

Izjave Luciana Lame 
glasilu KD «11 PopoIo»

RIM - Glasilo KD «11 Popolo* 
je prvič intervjuvalo Luciana La
mo. V razgovoru z novinarjem se 
je sekretar CGIL dotaknil vseh naj
važnejših sindikalnimi problemov, po
sebno pozornost pa je namenil mla
dim. Vprašanje je kot že v torko
vem govoru v Bologni obravnaval 
precej samokritično in je bil, kot še 
nikoli doslej, dovzeten za probleme 
mladih (kar ni pokazal, ko so ga 
avtonomisti zapodili z rimske uni
verze). Rekel je, da ni bistvene 
razlike med problemi današnje mla
dine in problemi, s katerimi se je 
soočala njegova generacija, ker so 
nove zahteve in potrebe odraz dru
gačne družbene stvarnosti. Vpra
šanje novega odnosa do mladih je 
Se bolj pereče sedaj, potem ko so 
izidi volitev pokazali, koliko mladih 
ni volilo.

«Ni važno* je dejal Lama «ali 
mladi volijo za to ali za ono stran
ko, skrbi pa me, ko ne volijo, ko 
Popacajo glasovnice. To je znak, 
da prekinjajo vsakršen odnos z 
demokracijo. To ni problem, s ka
terim se mora soočati ena sama 
stranka, pač pa postaja problem 
Vse družbe.*

Glede gos|xxlarskcga položaja je 
Lama menil, da so dosedanji uspe
hi tudi zasluge sindikatov. Le ti bo
do nadaljevali po dosedanji poti in 
bodo zmerni v ekonomskih zahte
vah, terjali pa bodo večji vpliv pri 
načrtovanju smernic gospodarske 
Politike. Ta zahteva pa je po mne
nju Lame tudi glavni vzrok težav 
v pogajanjih za nove delovne po
godbe.

MANAGUA — Pred skorajšnjim 
sestankom organizacije ameriških 
držav v Washingtonu se je položaj 
diktatorja Somoze skrajno poslab
šal, ker so njegovi gardisti hladno
krvno umorili časnikarja ameriške
ga televizijskega omrežja ABC.

To je bil le eden izmed tolikih 
zločinov v 13-letni osebni diktaturi 
Anastasia Somoze, a marsikateri 
«dobromisleči» Američan je šele se
daj odprl oči. Umorjeni VVilliam 
Steward je bil le eden izmed toli
kih časnikarjev, ki so svet sezna
njali s tragedijo v Nikaragui. Za 
Somozove gardiste pa je bil le eden 
izmed tolikih tujih časnikarjev, ki 
dajejo potuho komunističnim sandi- 
nistom. Že pred tednom je marsika
teri tuji dopisnik občutil, da je nje
gova prisotnost v Nikaragui za So 
mozov režim nezaželena.

Kot rečeno, je sedanji umor po
polnoma zrušil Somozove poskuse, da 
bi se Američanom predstavil kot žr
tev mednarodne komunistične za
rote Stevvardov umor so namreč 
njegovi delovni kolegi posneli na 
filmski trak, vsa svetovna javnost 
pa ga je včeraj videla na svojih te
levizijskih ekranih. Somoza je v 
začetku izjavil, da so umor zakrivi
li sandinistični ostrostrelci in da bo 
svetu dokazal verodostojnost svojih 
izjav. Po odločnem protestu ameri
ške vlade in zaradi posnetkov Ste- 
\vardovih kolegov je Somoza uka
zal aretacijo podčastnika, ki je po
veljeval cestni zapori, kjer so Ste- 
warda umorili. To pa ne spremeni 
bistva: nacionalna garda je namreč | 
le odraz Somozove volje, morilec 
je le izvrševal nezapisani ukaz So- 
mozovega režima.

Wiliiam Steward se je v sprem
stvu prevajalca Juana Espinoze pri
bližal cestnemu bloku nacionalne 
garde. V rokah je imel mednarodni 
časnikarsko izkaznico in bel robec 
eden izmed gardistov mu je kljul 
temu ukazal, naj poklekne in naj se 
zlekne na trebuh ter ga je brcnil v

matsko puško ubil. Ista usoda je 
doletela tudi Stewardovega tolmača. 
Člani ekipe so bili tako priča meto
dam Somozovih gardistov, njihova 
izpoved, še bolj pa srhljivi posnetki 
so verjetno končno zapečatili usodo 
Somozove «dinastije», ki od daljne
ga leta 1913 z ameriško pomočjo tla
či ljudstvo Nikarague. Mornariški 
strelci ne bodo več teptali nikara- 
gujske svobode, po včerajšnjem 
zločinu jim ameriško in svetovno jav
no mnenje tega ne bo več dovolilo.

Medtem skuša Somoza v poslednji 
protiofenzivi streti ljudski odpor. To
povi in tanki ameriške izdelave pa 
niso kos žilavosti in odločnosti bor
cev sandinistične fronte. V vzhodnih 
pokrajinah, kjer je nacionalna gar
da najmočnejša, so skušali ^očistiti* 
območje, a so utrpeli le ogromne 
žrtve, ne da bi bistveno napredova
li. Medtem so sandinisti že v pred
mestni Rivasa: njihove sile so tudi

dokončno strle odpor gardistov v 
Leonu in zasedle pomemben meini 
prehod s Hondurasom ter mesto So- 
motillo na severu države.

Ni še povsem jasno kdaj se bo v 
Washin''tonu pričel sestanek organi
zacije ameriških držav, na katerem 
bi morali poiskati politično rešitev 
nikaragujske krize Carterjeva ad
ministracija je do sedaj zavlačeva
la tako srečanje, saj ni imela nobe
nega pametnega predloga. Nedvom
no se je sedaj položaj spremenil. Wa- 
shing' n bo moral kljub nasprotova
nju Pentagona pristati na predloge 
andskih držav, ki zahtevajo Somo- 
zov odstop in oriznanje začasne vla
de vseh političnih sil nikaragujske 
opozicije, kjer so sandinisti v veči
ni. Za sedaj je začasno vlado prizna
la le Kuba, ki je obenem zagrozila, 
naj ZDA ne pošljejo svojih čet, če 
nočejo «vietnamizacije» Nikarague.

(ovc)

število socialističnih poslancev (62), 
ker je vsakdo lahko glasoval za 
dva kandidata. Takoj po izidu gla
sovanja je Claudio Martelli sporočil, 
da se je samo za Balzama odločilo 
32 poslancev, medtem ko je samo 
za Aniasija glasovalo 16 poslancev. 
Ostali so glasovali za dva kandi
data. V krajši noti je socialistična 
levica nekoliko drugače tolmačila 
izid glasovanja in je pripisala Bal
zamu le 32 glasov, lastnemu kandi
datu pa 26, kar naj bi dejanski o- 
draz razmerja moči y stranki. Ne 
da bi se spuščali. v razglabljanje, 
katero od dveh tolmačenj je pra
vilno (levica je pripisala Balzamu 
le tiste glasovnice, na katerih je 
bilo izključno njegovo ime, sebi pa 
skoraj vse tiste, ki so podprli Ania
sija, obenem pa glasovali tudi za 
kakega drugega kandidata), dej
stvo je, da je Craxiju naklonjena 
absolutna večina poslancev (32 ne 
62). Izid glasovanja dokazuje, da 
je moč levice v poslanski skupini 
najbrž manjša kot bi lahko sklepali 
doslej, kar bi lahko vplivalo na o- 
blikovanje tajništva. Verjetno ni1 
naključje, da se govori že o organi- 
gramih (te govorice so vsekakor! 
demantirali), po katerih naj bi v 
prihodnjem tajništvu Signorilejeva 
skupina številčno ohromljena. Skrat
ka sekretar Craxi bo imel odslej 
prostejše roke na pogajanjih za o- 
blikovanje večine in vlade.

Danes se bo vrnil iz Strasbourga 
predsednik vlade Andreotti, ki bo 
že drevi ali najpozneje jutri zju
traj stopil na Kvirinal in seznanil 
predsednika republike z odstopom 
vlade. Pertini bo s posvetovanji za 
poveritev mandata začel v sredo, 
ko bo. kot je običaj, sprejel pred
sednika poslanske zbornice in se
nata Nilde Jotti in Amintora Fan- 
fanija.

Medtem se je vnela dokaj ostra 
razprava glede porazdelitve pred
sedstev parlamentarnih komisij. Del 
krščanske demokracije, socialdemo
krati in liberalci pritiskajo, da bi 
dosegli drugačno porazdelitev nalog 
kot pred tremi leti, ko so predsed
stvo nekaterih komisij podelili ko
munistom. Zahtevo utemeljujejo z 
ugotovitvijo, da se je položaj kore
nito spremenil in da je KPI dejan
sko že v opoziciji. Zaenkrat ni mo
goče predvideti, ali se bodo stran
ke dogovorile kot v primeru izvo
litve predsednika poslanske zbor
nice, najbolj verjetno je, da se bo 
to vprašanje prepletalo s pogajanji 
za oblikovanje nove vlade.

da se bo

slanska skupina, da bi izvolila no
vega predsednika. Kazalo je že, da 
bo KD začasno odložila problem in 
ga načela šele po sestavi vlade, o- 
čitno pa so se ob pritisku desnice 
odprle nekatere vrzeli in tajništvo 
je moralo kloniti. P.P.

Danes stavka 
kovinarjev

RIM — Poldrugi milijon kovinar
jev bo danes stavkal za obnovitev 
delovne pogodbe. Sindikalna fede
racija FLM bo priredila osrednjo 
manifestacijo v Rimu, med katero 
bodo spregovorili sekretar CGIL La
ma in sekretarja FLM Bentivogli in 
Mattina. Med tiskovno konferenco 
so sekretarji objasnili, da je njihov 
glavni cilj zaključiti pogajanja za 
obnovitev delovne pogodbe pred po
letnimi počitnicami. Če pa bi se po- 
ga anja zaradi zadržanja delodajal
cev zavlekla do septembra, napove
dujejo novo «vročo jesen*.

daj sprožili ostre polemike med ZDA 
in EGS, najprej je Evropa pričela 
pogovore s proizvajalkami nafte in 
z liberalizacijo cen preusmerila ka
ribsko nafto na rotterdamsko trži
šče, v odgovor je predsednik Carter 
nakazal petdolarsko pomoč za vsak 
sodček uvožene nafte. Na mizi e- 
vropskih državnikov sta sedaj dva 
predloga: rezultat nedavnega mini
strskega vrha v Luksemburgu in 
francoski memorandum, ki je neke 
vrste dopolnilo in predvideva postop
no zmanjšanje uvoza nafte, uredi
tev tržišča z nafto in nadzorstvo nad 
sprostimi* tržišči, zmanjšanje sve
tovne porabe energije in iskanje al
ternativnih virov, ne da bi zavrli 
gospodarski razvoj.

Ključ vsega problema je torej 
zmanjšati porabo nafte, ne da bi 
nafte gospodarstvo. Manjši uvcvz 
nafte in istočasni gospodarski raz
voj je mogoč po mnenju evropskih 
državnikov le z jedrsko izbiro in z 
ovrednotenjem premoga. Šele v 
drugem obdobju bo lahko Evropa 
prešla na druge alternativne vire 
energije. Evropsko energetsko poli
tiko označuje torej binom uran - pre
mog in restrukturacija industrij
skih obratov, ki naj bi proizvajali 
visokotehnološke proizvode brez 
večje porabe energije. Tesno pove
zan s tako vizijo je tudi predlog 
nemškega kanclerja Schmidta, ki 
predlaga dunajski mednarodni agen
ciji za energijo podrobno študijo o 
varnostnih problemih jedrskih elek
trarn.

Predsednik italijanske vlade An
dreotti je pri energetski tematiki 
poudaril italijansko stališče, ki sku
ša zglajevati ostrino spora ZDA - 
EGS, obenem pa prepričati Carter
jevo administracijo, naj odstopi od 
svojega sklepa o konfrontaciji med 
porabniki in proizvajalkami nafte. 
Evropske energetske programe je 
treba po njegovem mnenju uskladi
ti s programi ZDA in Japonske. «Po- 
lemike so odveč — je dodal — ta
ko tped nami kot s proizvajalka*)].* 
Glede «alternatlvne energije* je 
Andreotti predlagal združitev »mo
žganov in denarja*. Kar je bilo do 
sedaj storjenega v EGS je še ved
no premalo. Sodelovanje je treba 
celo razširiti na proizvajalke nafte. 
Varčevanje z energijo mora biti po 
Andreottijevem mnenju prožno, u- 
sklajeno s specifičnimi problemi po
sameznih držav. S psihološkega vi
dika pa lahko prav pridejo enotne 
varčevalne smernice.

Poleg analize energetske krize je 
evropski svet proučil tudi prve re
zultate novega evropskega denar
nega sistema. V glavnem je bila 
ocena pozitivna, predsednik An

dreotti pa je zagovarjal stališče, 
naj tudi Velika Britanija čimprej 
vstopi v sistem. Thatcherjeva je 
previdno poudarila, da je to za se
daj nemogoče, Velika Britanija pa 
bo kljub temu vložila 20 odstotkov 
svojih denarnih in zlatih rezerv v 
sklad evropskega denarnega siste
ma. To praktično pomeni, da je 
Velika Britanija z eno nogo že v 
sistemu, odločilen korak pa bo sto
rila, ko bo nova konservativna vla
da razčistila ves problem britan
skega vstopa v EGS.

Ob včerajšnjem vrhu državnikov 
EGS se samo po sebi vsiljuje vpra
šanje, kakšno vlogo bo imel novi ev
ropski parlament pri izbiri skupne 
energetske politike. Vse kaže, da bo 
postavljen pred izvršena dejstva, 
pot do enotne Evrope je še dolga, 
kljub svečanim izjavam evropskega 
sveta o «zgodovinskem» pomenu evr 
ropskega parlamenta, (voc)

Končani razgovori 
Minič-Kubadinski

BEOGRAD — član politbiroja bol
garske komunistične partije Pence 
Kubadinski je včeraj končal obisk 
v Jugoslaviji, kjer se je tri dni raz- 
govarjal s članom predsedstva ZKJ 
Milošem Miničem. Ob koncu razgo
vora so v Beogradu objavili kratko 
skupno poročilo, v katerem je med 
drugim rečeno, da se bodo razgo
vori nadaljevali in da so se tudi si
cer odvijali v vzdušju popolne od
kritosrčnosti in medsebojnega spo
štovanja.

Portugalski predsednik 
obišče Jugoslavijo

BEOGRAD — Na povabilo ored- 
sednika republike Josipa Broza 
Tita bo portugalski predsednik ge
neral Antonio Ramarho Eane? u- 
radno in prijateljsko obiskal SFR 
Jugoslavijo, kjer se bo mudil od 
25. do 28. junija, tdd)

40 mrtvih v prometni 
nesreči v Braziliji

RECIFE — Štirideset oseb je u- 
mrlo v prometni nesreči v severni 
Braziliji na avtocesti, ki pelje iz 
Rio de Janeira v mesto Natal. To
vornjak se je zaletel v kolono vo
zil, ki so bila ustavljena zaradi del 
na cestišču. Vnel se je požar in 
terjal kar 40 žrtev.

Končno gre omeniti še, 
v torek sestala demokrščanska po

rebra, koj nato pa ga je z avto- VVilliaimi Stewarda
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«SENZACIJA» NA PROCESU PROTI OSUMLJENCEM PETOVELJSKEGA ATENTATA

Neofašist Carlo Cicuttini avtor 
anonimnega telefonskega poziva?

Tako je beneškim sodnikom sporočil poveljnik obveščevalne službe 
SISMI - Kakšno vlogo je imelo pri atentatu goriško vodstvo MSI?

Odnos Somozove nacionalne garde do glasnikov javnega inuenja gardist strelja ameriškega časnikarja 
(Telefoto ANSA-UPI)

BENETKE — Senzacija je na pro
cesih, ki so kakorkoli v zvezi s pe- 
toveljskim atentatom, nekaj povsem 
običajnega. Kot se to čudno sliši, 
je vendarle res. Tako je bilo tudi 
včeraj na beneškem prizivnem po
rotnem sodišču, ajer se je začela 
sodna obravnava proti šestim mla
dim Goričanom, ki so se znašli v 
zajioru pod obtožbo pokola, ne da 
bi bili zagrešili karkoli. Takoj ob za
četku razprave je predsednik sodne
ga zbora dr. Andreoli prebral pi
smo. Tokrat ni šlo za anonimen do
pis, kot se običajno dogaja ob teh 
primerih, ampak za pismo ki ga 
je beneškemu glavnemu državne
mu pravdništvu naslovil poveljnik 
varnostne službe SISMI general Giu
seppe Santovito. Santovito piše, da 
je od «slučajnega informatorja, o 
čigar zanesljivosti ne more zago
toviti ničesar* izvedel, da je bil 
avtor telefonskega poziva, ki je zva
bil karabinjerje v past, znani fur
lanski neofašist Carlo Cicuttini, to 
je mladenič, ki je bil že obsojen na 
14 let zapora zaradi preusmeritve 
letala v Ronkah, pri kateri je izgu
bil življenje njegov pajdaš Ivano 
Boccaccio. Cicuttini pa je pravo
časno pobegnil in se je tako izmuz
nil italijanski policiji.

V nadaljevanju pisma obveščeval
ne službe je rečeno, da je Cicuttini 
zbežal v Španijo, kjer se je dal o- 
perirati na glasilkah, tako dr sedaj 
njegovega glasu ni več mogoče pre
poznati pri primerjanju z registraci
jo telefonskega poziva. Denar za to 
operacijo pa naj bi Cicuttini prejel 
iz Gorice in sicer iz blagajne neo
fašistične stranke MSI.

Kot rečeno v dopisu obveščevalne 
službe, naj bi o tem pred časom 
razpravljali na sestanku goriškega 
strankinega vodstva, ki naj bi mu 
bila prisostvovala tudi poslanca De 
Vidovich in Mencacci, denar,' 34 ti

soč dolarjev pa naj bi bil poslal v 
Španijo preko neke švicarske banke 
sam goriški «federale» odv. Eno Pa- 
scoli 19. junija lanskega leta.

Vprašanje je, v kolikšni meri je 
to pismo verodostojno. Vsekakor je 
povsem verodostojen tisti del, v ka
terem je rečeno, da je Cicuttini av
to- telefonskega poziva. Zagovorni
ki goriških obtožencev so že pred 
časom na lastno pest opravili gloto- 
loško preiskavo, v okviru katere je 
izvedenec prof. Trumper znanstveno 
ugotovil, da je avtor telefonskega 
poziva gotovo doma iz kraja San 
Giovanni al Natisone, ki je Cicut- 
tinijev rojstni kraj.

Po drugi strani pa velja pripom
niti, da imajo te »senzacije* običaj
no namen, da zadušijo del resnice. 
Že samo dejstvo, da je SISMI po
slala beneškemu generalnemu prav
dništvu to pismo 15. oktobra in da 
vse od takrat beneško sodstvo ni 
ukrenilo ničesar, kljub temu, da gre 
za pomembne informacije o velikih 
zločinih, daje misliti na nejasno o- 
zadje. To ozadje pa postane še bolj 
nejasno, če upoštevamo, da so vče
raj prebrali pismo na javnem proce
su, ne da bi prej kakorkoli preveri
li njegovo verodostojnost. Tu je de
jansko dokaz, da ni bilo nobene vo
lje, da bi ugotavljali resnico o pe- 
toveljskem atentatu. Tak dopis obve
ščevalne službe bi bilo treba do po
tankosti preveriti, preden gre v jav
nost, kajti, če je pismo resnično, 
jutri ne bo mogoče najti nobenega 
dokaza več.

Sicer pa je bilo v beneški sodni 
dvorani opaziti izredno silo. Vsem 
se je mudilo, da čimprej zaprejo 
«petoveljsko zadevo*. Sodniki so v 
nekaj desetih minutah podali poro
čilo (ki je, na tržaškem procesu 
trajalo tri dni), tožilec pa je govoril 
tričetrt ure: zahteval je oprostitev 
Romaha Rešena in ostalih obtožen

cev zaradi pomanjkanja dokazov !n 
vsaj to je pozitivno, saj sta kar dva 
njegova kolega, na obeh tržaških pro
cesih zahtevala šest obsodb na do
smrtno ječo. Popoldne pa je govoril 
prvi zagovornik, goriški odvetnik Pe- 
droni, pristaš in zastopnik neofa
šistične stranke, ki se ni dotaknil 
pisma SISMI. Vse skupaj se je od
vijalo tako hitro, da je človeku ko
maj preostalo časa, da se je lahko 
vprašal, kaj tiči v ozadju tega pro
cesa in kdo se dejansko skriva za 
peto vel jskim atentatom.

BOJAN BREZIGAR

Desai končal 
obiskal v SFRJ

PULJ — Predsednik indijske vla
de Morardži Desai, ki se je od po
nedeljka mudit na uradnem in pri
jateljskem obisku v Jugoslaviji, je 
včeraj dopoldne odpotoval iz SFRJ. 
Na puljskem letališču so se od vi
sokega gosta poslovili podpredsed
nik ZIS Branislav Ikonič, zvezni 
sekretar za zunanje zadeve Josip 
Vrhovec, predsednik hrvaškega iz
vršnega sveta Petar Flekovič, zve
zni sekretar za zunanjo trgovino 
Metod Rotar, veleposlanik SFRJ v 
Indiji Andželko Blaževič in drugi.

Pred tem se je premier Desai 
na Brionih poslovil od šefa kabi
neta predsednika republika Verisla 
va Badurine in drugih osebnosti, iti 
so sodelovale na jugoslovansko-in- 
dijskih pogovorih.

Ko se je peljal skozi Pulj, so 
visokega gosta iz Indije, člane nje
govega spremstva in jugoslovanske 
osebnosti, ki so ga spremljale na 
letališče, toplo pozdravljali števili 
ni občani in turisti, (dd)
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VČERAJ NA 31. TRŽAŠKEM VELESEJMU

Začetek specializiranih srečanj 
s 15. mednarodnim dnevom o kavi
Pridelovalci in prekupčevalci si prizadevajo, da bi z izboljšanjem kakovosti po- 
živila zadržali prodor konkurenčnih pijač . Srečanje se bo nadaljevalo še danes

Po seriji «dnevov», posvečenih po
sameznim državam, ki nastopajo 
uradno na naši osrednji gospodar
ski prireditvi, se je v okviru 31. 
tržaškega velesejma včeraj začela 
serija specializiranih srečanj, in 
sicer s 15. mednarodnim srečanjem 
o kavi.

Srečanje, ki se bo nadaljevalo in 
zaključilo danes, sta organizirala 
Zveza tržaških trgovcev in pražii- 
cev kave ter vodstvo velesejma, 
prvič pa se ta pomembni posvet 
odvija pod |K>kroviteljstvom lon
donske International Caffee Orga 
nisation, kar daje prireditvi še po
seben pomen in domet. Da so med
narodni dnevi o kavi v okviru tr
žaškega velesejma deležni posebne 
pozornosti v mednarodnih poslov
nih krogih s tega specifičnega po
dročja, priča tudi prisotnost ored- 
stavnikov številnih tujih držav. 
Med državami pridelovalkami in iz

čtestava
maturitetnih komisij
Ministrstvo za šolstvo je o- 

bjavilo seznam izpitnih komi
sij za slovenske višje srednje 
šole, na katerih se bodo izpiti 
pričeli prihodnjega 3. julija. 
Seznam, v katerem so možne 
tudi spremembe, je sledeč:

Trgovski tehnični zavod »Ži
ga Zoisu

Predsednik: Francesco Pisa
ni; člani komisije: Nada Per- 
tot - slovenščina, Leopold Zu- 
balič - knjigovodstvo in trgo- 
vinstvo, Maria Kacin - itali
janščina, Marina Pertot - bla- 
goznanstvo; notranja člana: 
Gojmir Budal in Roberto Pe
ta ros.

Znanstveni licej »France Pre
šeren*

Predsednik: Martin Jevni-
kar; člani komisije: Katerina 
Faganel - slovenščina in zgo
dovina, Ivan Černič - matema
tika, Maria Raunik - italijan
ščina, Lucia Komac - prirodo
pis; notranja člana: Sonja To
minec in Maria Luisa Cenda.

Klasični licej »France Pre
šeren*

Predsednik. Darko Bratina: 
člani komisije: Maks Šah - slo
venščina in latinščina, Kobal 
Vilma - fil(>zofija, Majda Kor- 
si roj. Sfiligoj - italijanščina, 
Karel Bajc - fizika; notranja 
člana: Janja Auersperg Novak 
(Trst) in Antonia Bednarich 
roj. Vončina (Gorica), ,,

Učiteljišče »A. M. Slomšek*
Predsednik- Jože Seražin; 

člani komisije: Valerija Glavič 
- slovenščina in zgodovina, 
Vera Bedendo - italijanščina, 
Marta Ivašič - pedagogika in 
filozofija, Zdenka Tomažič roj. 
Vodopivec • matematika; no
tranja člana: Branko Pegan 
(Trst) in Ivan Bratina (Go
rica).

voznicami kave so bile namreč na 
včerajšnji otvoritveni slovesnosti 
s svojimi odposlanstvi prisotne E- 
tiopija, Brazilija, Indonezija. Gana, 
Zaire, Burundi. Kamerun, Srednje 
afriško cesarstvo in Slonokoščena 
obala, krog držav potrošnic pa so 
predstavljala rdposlanstva iz Švi 
ce. Nizozemske, Norveške, Velike 
Britanije, Avstrije, Zahodne Nem 
čije in seveda Italije. Še posebno 
močno pa je bilo zastopstvo trgov
cev, industrijcev, bančnikov, zava 
rovalcev in sploh gospodarstveni
kov iz našega mesta in iz dežele 
Furlanije - Julijske krajine.

Srečanje se je začelo s pozdrav 
nim nagovorom predsednika sejem
ske ustanove dr. Toreselle. ki je 
orisal vlogo Trsta v mednarodni 
trgovini s kavo, naše mesto se je 
že v prejšnjem stoletju uveljavilo 
na tem področju, saj je najstarej 
ša zveza trgovcev in industrijcev 
s tem poživilom nastala prav v 
Trstu, in sicer leta 1891. Po prvi 
svetovni vojni je v Trstu delovala 
terminska borza s kavo, ki je do 
segla poprečni letni promet okrog 
enega milijona vreč. Danes deluje 
v naši luki stalna zaloga brazilske 
kave (IBC), ki beleži letni promet 
do 3.000.000 vreč 'po 60 kg), kar 
ustreza a odst. vse mednarodne 
trgovine s kavo.

Prof. Cost: je razvil glavno po 
ročilo v programu, in sicer o naj
novejših smernicah pri gojenju in 
razpečevanju kave v svetovnem 
merilu. Naglasil je, da se poslov 
ni svet v tem času usmerja pred 
vsem k temu. da bi zagotavljal tr 
žišču blago čim boljše kakovosti. 
Potrošniki so se namreč v zadnjih 
letih začeli pritoževati, da je »do 
bre* kave čedalje manj in v ne
katerih državah potrošnicali je po
raba kave začela vidno upadati, 
kar so s pridem izkoristili proizva
jalci konkurenčnih pijač. Nadaljnje 
skrbi povzroča pridelovalcem in 
razpečevalcem kave naraščajoča 
potrošnja kavmih nadomestkov, h 
katerim se potrošniki čedalje bolj 
nagibajo zaradi visokih kotacii ka
ve. Po zadnji večji podražitvi k a 
ve — zaradi zmrzali julija 1975. 
leta v Braziliji — se je na primer 
potrošnja nadomestkov (predvsem 
cikorije) v Evropi podvojila in po 
skočila s 50.00« na 100.000 ton. Go: 
vornik je na koncu zanikal, da bi 
uživanje kave škodilo človeškemu 
organizmu ter podprl svoja izvaja
nja z izsledki raziskav, ki jih je 
na tem področju izdala ustanova 
ASIC iz Pariza, ki ji predseduje 
tržačan dr. E. Illy

Danes bo na vrsti drugi del med 
narodnega srečanja z začetkom ob
9.30 v Sejni dvorani na sejmišču.

Nastopila bosta dva mednarodna 
poznana strokovnjaka, in sicer 
predstavnik londonske International 
Caffee Organisation Peter Knox, ki 
bo govoril o problemih pospeševa
nja potrošnje kave, in dr. L. Wel 
lerop iz Osla, *ci bo predaval o pro
blemih mc-dnarodnega sodelovanja 
kar zadeva pridelovanje kave.

V teh dveh dneh so v našem me
stu najavljene še druge stranske 
dejavnosti na področju trgovine s 
kavo. Tako sta med drugim na spo
redu letna občna zbora vsedržav
nega združenja uvoznikov kave, ko
lonialnega blaga in začimb ANI 
DECOL ter vsedržavne zveze pred
stavniških agentov s področja ka
ve in kolonialnega blaga ANA- 
GENTI.

Rpp<Mi(abrski 
občinski svet

V sredo je repentabrski občinski 
svet sprejel vrsto sklepov uprav
nega značaja. Po začetnem krat
kem poročilu župana dr. Pavla Co
lje, ki je seznanil svetovalce, da 
so v teku dela za izkop temeljev 
za telovadnico - socialni center, so 
odobrili proračun za finančno leto 
1978, pregledali splošni načrt za 
preureditev uradov in služb na o- 
snovi zakona 3/79, ter odobrili iz
plačilo delne vsote 439.000 lir po
krajinskemu zdravstvenemu kon
zorciju. Edini sklep, ki je bil del
no tudi političnega značaja je bila 
dopolnitev občinske gradbene ko
misije s predstavnikom svetoval
ske manjšine. Soglasno je bil iz
voljen Alojz Milič, (bs)

Nov trajekt na progi 
med Trstom 
in Sredozemljem

V tržaškem pristanišču so vče
raj predstavili 6.500-tonski trajekt 
»Staffetta Medite rranea*. ki so ga 
po naročilu pomorske družbe Tir 
renia zgradili v ladjedelnici v An 
coni. Novi trajekt je prvo od treh 
plovil, ki jih je neapeljska družna 
zgradila za prevoz raznovrstnega 
blaga na progah med Trstom in 
Genovo ter pristanišči severnoafri
ške obale. Trajekt lahko prevaža 
najrazličnejše vrste blaga (naj le

omenimo, da lahko prevaža 620 av
tomobilov istočasno); dolg je 148 
metrov in ima 4.500 ton bruto no 
silnosti. Zgrajen je po najbolj so
dobnih tehnoloških kriterijih, tako 
da sploh nima primerjave z eno
tami, ki običajno plujejo po Sre 
dozemskem morju. Med svojo vož
njo bo prispel v Trst vsaka dva 
tedna.

Na predstavitvi je bil prisoten 
tudi predsednik neapeljske pomor
ske družbe - Tirrenia odv. Nunzio 
D’Angelp, ki je številnim gospodar 
skim operaterjem orisal glavne zna
čilnosti trajekta in namene, ki si 
jih je pomorska družba zastavila 
pri načrtovanju takih plavil.

• V sredo, 27. junija, ob 18.30 se 
bo na sedežu občinske izpostave v 
Ul. Ermacora 3 sestal rajonski svet 
za Rojan - Greto - Barkovlje.

ODMEVI NA POLITIČNO DOGAJANJE PRETEKLIH DNI

Polemike glede Cecovinijeve 
izvolitve se še niso polegle
Novi evropski parlamentarec ponavlja, da je bil spo
razum med njim in liberalno stranko čist in jasen

Po veliki predvolilni bitki je za
vladalo zatišje. Stranke tehtajo gla
sove, ki so jih prejele, ali pa iz
gubile, in na podlagi teh analiz pre
delujejo svoje programe. Dokaj 
glasno vzdušje je v teh dneh samo 
v melonarskem taboru ter med li
beralci. Med enimi in drugimi je, 
kot vemo, prišlo do tesnih krvnih 
zvez po zaslugi največjega melona- 
rja med liberalci in največjega li
beralca med melonarji, odv. Man- 
lia Cecovinija, ki se je kandidiral 
za evropski parlament in bil pre
magan, a je kljub temu s svojo vo
lilno bazo tako silil naprej in priti
skal na liberalno vodstvo ter na 
glavnega zmagovalca liberalne 
stranke Bettizo, da je le našel pot 
za Strasbourg. Vsa zadeva je vzdi
gnila veligo prahu. Kaj vse se je 
dogajalo v zakulisju pogajanj med 
Cecovinijem in vodstvom liberalne 
stranke, se upravičeno vprašuje 
marsikdo. Težko je bilo namreč 
pričakovati, da se bo Bettiza od-
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Deportiranci iz Pariza pri nas

Na povabilo Vsedržavnega združenja bivših deportirancev je včeraj 
obiskala naše mesto skupina bivših deportirancev iz Pariza. Vče
raj so med drugim v spremstu članov ANED obiskali spomenik 

bazoviškim junakom in Rižarno

ločil za nekaj, kar je bilo v naspro
tju z njegovimi težnjami in kar je 
v precejšnjem nasprotju s politično 
logiko. Toda logika je tokrat od
povedala in tržaški župan bo tudi 
evropski parlamentarec, pa četudi 
je v samem liberalnem krogu veli
ko nakremženih obrazov na ta 
račun.

Cecovini seveda odločno odklanja 
vsakršno »natolcevanje*. Sporazum 
med njim in liberalno stranko je 
čist in jasen, ponavlja brez pre- 
stanka in dodaja, da je PLI vklju
čila program Liste za Trst v svoj 
politični program, sam pa je libe
ralcem zajamčil, da bo v evrop
skem parlamentu zagovarjal njihov 
program. Kako se bosta programa 
dejansko usklajevala, pa le ni po
vsem jasno.

Da bi ne imeli besedo v teh dneh 
samo melonarji. so se včeraj ogla
sili njihovi zavezniki v tržaškem 
občinskem svetu, radikalci. Najprej 
so v svojem tiskovnem poročilu iz
rekli očitek svojim melonarskim 
prijateljem, češ da so razpršili v 
vetru 70 tisoč glasov s tem, da so 
poslali v Rim samotni glas Gruber 
Bencove, nato so se pobahali, da 
so edina demokratična in altoma 
tivna sila'tako v državi kot v Tr
stu in končno so ponovno sprožili 
predlog o referendumu, ki nai bi 
pokazal, kdo je v Trstu za indu
strijsko cono na Krasu in kdo ne.

Ko že govorimo o teh stvareh, 
ne moremo mimo poslanke Gruber 
Bencove, ali »sladke levinje*, kot 
ji pravi Cecovini. Njen prvi dan v 
italijanskem parlamentu je bil sila 
interesanten. Predvsem velja ome
niti. da daje parlament tržaški po
slanki vtis zatohlosti in ostarelo- 
sti. Iz njenih izjav bi se dalo raz
brati, da ga namerava poživiti in 
pomladiti. Predvsem pa se v njem 
namerava borit; za Trst, je včeraj 
izjavila za tržaški radijski Gazzet- 
tino. Njena naloga bo težka, je de
jala, saj bo samo na njej dolžnost, 
da zastopa to, kar Trst misli in 
zahteva. To je za nas vse veliko 
odkritje, kajti predstavljali smo si, 
da bosta v Rimu tolmačila proble
me in potrebe Trsta tudi neka Jel
ka Gerbec in neki Antonino Cuf- 
faro. (dk)

Jutri v Boljuncu 
seminar o izkoriščanju 
sončne energije

Jutri zjutraj ob 9. uri se bo 
pričel v bonunskem občinskem 
gledališču F. Prešeren eno
dnevni seminar z razstavo in 
razpravo o izkoriščanju sončne 
energije, ki ga organizira ra
ziskovalno - načrtovalna zadru
ga Ar.Co. ra pobudo in pod 
pokroviteljstvom slovenske ob
činske uprave. Uvodno poroči
lo bo pod.il načelnik bolonj
skega laboratorija vsedržavne
ga odbora za. raziskave CNR 
prof. Nobili, nakar se bo raz
vila razprava z raznimi speci
fičnimi prispevki. Drugi del 
seminarja se bo pričel popol
dne ob 17.3U z referatom prof. 
Nobilija in s prikazom film
skega posnetka.

Udeleženci seminarja si bo
do lahko ogledali tudi razstavo 
o ustreznih instalacijah in gra
fični ter fotograski dokumen
taciji, ki bo odprta do 25. ju
nija in se zadržali na tradi
cionalni boljunski šagri, ki jo 
fantje in dekleta prirejajo le
tos na «Gorici» z bogatim spo
redom. (ek)

JUTRI IN V NEDELJO NA POBUDO PSIHIATRIČNIH OPERATERJEV

Zanimiva prireditev v parku 
bivše psihiatrične bolnišnice
Simboličen pomen kresovanja - zažig vseh predsodkov in ovir

V soboto in nedeljo bo v parku 
bivše psihiatnčne bolnišnice zani
miva prireditev. Po važnosti, pre
rašča pobuda vsa druga srečanja, 
ki se že nekaj let vrstijo v pavi
ljonih in na prostem omenjene bol
nišnice.

Zamisel so sprožili operaterji sa
mi in upajo, da gre za njihovo 
zadnjo pobudo v teh prostorih. Kres 
pri Sv. Ivanu — tako je naslov pri
reditvi. ima namreč tudi simboli
čen pomen: ogenj naj unliči pred 
sodke in še zadnje ovire, ki pre
prečujejo, da bi prostori bivše psi. 
hiatrične bolnišnice postali bolj 
funkcionalni in razpoložljivi raznim 
inštitucijam in organizacijam. Pri
reditev bo torej priložnost, da u 
mobolnica formalno vrne prostor 
mestu samemu in neposredno kra
jevni skupnost: Sv. Ivan, ki nima 
drugih večjih površin za rekreaci
jo in razne družbene usluge. V tem 
smislu je bolnišnica že pred leti 
odstopila en paviljon otroškemu 
vrtcu, ostale pa nameravajo name-

KAOS ZARADI STAVKE STAŽISTOV

Na italijanskih srednjih šolah 
dijaki še brez ocen in izpitov

Stažisti bodo nadaljevali blokado ocenje. 
in izpitov še vsaj do ponedeljka

• Tržaška občina obvešča, da bo
do v občinskih izpostavah ter v 
uradu v Ul. Malcanton 3 sprejema
li davčne prijave podjetij in raz
nih združenj od ponedeljka, 25. ju
nija, dalje tudi v popoldanskih urah 
in sicer od 16. do 19. ure.

vanj

Kaos na italijanskih šolah! Stav
ka, ki so jo pred nekaj dnevi za
čeli stažisti (precari), je popolnoma 
ohromila normalen zaključek letoš
njega šolskega leta. Zaradi stavke 
na šolah ne morejo izdati končnih 
uspehov dijakov, ker ocenjevalne 
komisije, v katerih je prisoten vsaj 
po en stavkajoči suplent, enostav
no ne morejo oceniti dijakov, prav 
tako pa je onemogočen začetek za
ključnih izpitov.

Poglejmo nekaj primerov: na niž
ji srednji šoli «Fondazione Savio* 
dijaki tretjih razredov še vedno ča
kajo na začetek zaključnih izpitov, 
na zavodu »Carli* dijakom 30 od 
skupnih 58 razredov še niso posre
dovali ocen, na šoli «Bergamas» 6 
suplentov onemogoča, da bi ocenili 
dijake 27 razredov od skupnih 30, 
na «Da Vinciju* je ena sama su- 
plentka blokirala ocenjevanje kar 
osmih razredov, višek pa so dose
gli na šoli «Codermaz», kjer so 
profesorji ocenili le dijake, dijakinj
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SOGLASNA ODLOČITEV DEŽELNEGA SVETA

Nakazilo 200 milijonov lir 
za po tr esence v Črni gori

Znesek bodo nakazali v posebni sklad na Tržaški kreditni banki
Dežela Furlanija - Julijska kraji 

na je dodelila 200 milijonov lir za 
pomoč prebivalcem Črne gore, ki 
jih je prizadel aprilski potres. Za
kon so svetovalci na včerajšnji se 
ji odobrili soglasno.

Gre za solidarnostno akcijo de 
žele Furlanije - Julijske krajine, ki 
je tudi sama pred tremi leti doži
vela podobno naravno katastrofo 
in za obnovitev katere je prav ta
ko prispevala Jugoslavija znaten 
delež, »Ne gre samo za dobre so 
sedske odnose, ki se razvijajo med 
našo deželo in sosednjo Jugoslavi
jo,* piše v posebnem komunikeju, 
ki ga je v ta namen izdelal dežel
ni svet, »temveč tudi za zahvala 
za vse tiste posege in prvo pomoč, 
ki jih je jugoslovanska republika 
nudila Furlaniji takoj po potresu.*

Prispevek bodo nakazali na po
sebni sklad, ki ga je pri Tržaški 
kreditni banki odprl jugoslovanski 
generalni konzulat v Trstu in v ka
terem je že znatni denarni znesek, 
ki so ga zbrali z nabiralno akcij«) 
Primorskega dnevnika in z drugi
mi akcijami.

Poleg tega važnega denarnega 
prispevka je deželni svet na vče
rajšnji seji odobril tudi zakonski 
osnutek, ki se nanaša na nujne fi 
nančne posege v proizvajalnem sek 
torju v tistih krajih Furlanije, ki 
jih je prizadel potres.

Obvestilo obrtnikom
Združenje tržaških obrtnikov ob

vešča svoje člane, da morajo do
polniti vse uradne akte in razna 
dovoljenja z davčno številko. Kdor 
tega ne bo storil do konca meseca 
tvega globo v višini od 50.000 do 
1 milijona lir. Obrtniki morajo za
to sporočiti trgovinski zbornici, ob
čini, kvesturi, gasilcem in drugim 
ustanovam, ki izdajajo ustrezna do
voljenja, svoje davčne številke. 
Vsake nadaljnje infoi macijo posre 
duje tajništvo združenja v Ul. 
Ghega 1.

'jUBLJENO - NAJDENO
V sobi št. 110, III. nadstropje ob

činske palače na Trgu Unita 4, so 
na razpolago najdeni predmeti v 
mesecu maju. Med temi je večje 
število dežnikov, zapestnih ur, šo
pov ključev, srebrna zapestnica ter 
italijanski in tuji bankovci.

Poimenovanje šole 
v Gabrovcu

V Gabrovcu se mrzlično priprav
ljajo na dogodek, ki je za celotno 
vaško skupnost zelo pomemben: v 
nedeljo bodo namreč poimenovali

krajevno slovensko osnovno šolo po 
Jožetu Srebrniču. Kip in dve plošči 
so že nared, pripravljalni odbor pa 
bo za to priložnost priredil kultur
ni program s sodelovanjem moških 
pevskih zborov Rdeča zvezda iz Sa- 
leža in Vasilij Mirk s Proseka ter 
z nastopom osnovnošolske mladine.

-bs-

PO POROČILU POKRAJINSKEGA ODBORA STRANKE

KD skuša zvračati na komuniste 
krivdo za zastoj v konzorciju ACT

KPI zahteva, naj povišku vozovnic s 100 na 150 lir ustreza primer
no izboljšanje storitev v javnem prometu - Kriza v konzorciju

POJASNILO
Ker prihaja do različnih tolma

čenj glede sodelovanja agencije Al
pe Adria pri oddaji RAI »Benve- 
nuti a Trieste*, smo dolžni pojas
niti, da je agencija na prošnjo RAI 
samo posredovala pri dobavi arhiv
skih posnetkov o dogodkih 1945. le
ta in o študentskih manifestacijah.
Agencija, njeni člani in sode'avti, 
pa niso na noben način sodelovali 
ne pri konceptu, niti pri realizaciji 
oddaje in seveda niso v ničemer 
soodgovorni, ali na kakršen koli 
način udeleženi pri vsebini, vse
kakor sporne oddaje. Agencija Al- 
pe-Adria je posredovala pri realiza
torjih oddaje, da v takem smislu 
tudi pojasnijo stvari.

Agencija Alpe-Adria
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Nehigienske razmere v centru 
za motorično rehabilitacijo

Pokrajinski odbor krščanskode 
mokratske stranke .je sinoči izdal 
daljše poročilo, v katerem polemi
zira z «nekaterimi strankami*, ki 
so «prisotne v skupščini konzorcial- 
nega podjetja za prevoze,* zlasti 
pa s komunisti, češ da so se v 
zvezi z nastankom sedanje krize v 
podjetju prepustili demagogiji, na
mesto da bi se zavzeli za pravilno 
vodenje ene izmed najvažnejših 
javnih storitev v mestu in na po
deželju.

O zadevi smo obširno pisali v 
naši nedeljski številki: pretekli pe
tek je namreč skupščina konzor
cija z večino glasov zavrnila pro 
račun organizacija, ki je med dru 
gim predvideval podražitev vozov
nic s 100 na 150 lir. Odgovornost 
za paralizo konzorcijo ki je temu 
sledila, nosi v resnici občinski od
bor »melonarjev*. ki si na vse kri- 
plje prizadeva, da bi konzorcij raz
pustili, javni promet v mestu in 
okoliških občinah pa ponovno pre

pustili podjetju ACEGA. Proti tem j gna 30 sestal rajonski svet za Ko-

Skupina operaterjev centra za mo
torično rehabilitacijo je v teh dneh 
naslovila na predsednika zdravstve
nega konzorcija tržaške občine, ob
činskemu odborniku Perku, zdrav
stvenemu oddelku tržaške bolnišni
ce, občinskemu zdravniku, načelni
kom svetovalskih skupin in raznim 
časopisom pismo, v katerem jih se
znanja z nevzdržnim položajem te 
ustanove. Za vzdrževanje omenjene
ga centra skrbi (ali bolje rečeno 
ne skrbi) občina. Kljub temu, da so 
starši in osebje že večkrat protesti
rali zaradi neurejenih razmer, se 
stvari niso premaknile z mrtve toč
ke. Tudi zavračanje odgovornosti na 
zdravstveni konzorcij je jalovo, saj 
bodo z začetkom prihodnjega leta 
vse službe, ki zadevajo zdravstvo, 
prešle pod krajevne zdravstvene cen
tre in bo torej delovanje v bistvu 
ostalo nespremenjeno.

Center za motorično rehabilitacijo 
obiskuje trenutno petdeset huje ali 
lažje handikapiranih otrok, ki imajo 
težave v gibih. Ti otroci so potreb
ni posebne pomoči. Tako se nekateri 
zadržijo v centru ves dan, drugi pa 
le nekaj ur. Prostori centra so sicer 
obsežni — na razpolago sta dve so
bi za fizioterapijo, sobe za zaposlit
vene dejavnosti, kuhinja, jedilnica, 
sanitarije in upravni prostori, pro
blem pa je njihova čistoča. Zanjo

skrbita dve čistilki, ki delata v cen
tri pet ur dnevno. To je skupaj tri
deset ur tedensko, kar je odločno 
premalo, zlasti če upoštevamo, da 
razen čiščenja opravljata še druga 
opravila. V takih okoliščinah so hi
gienske razmere iz dneva v dan bolj 
zaskrbljujoče, saj so otroci prisilje
ni opravljati terapijo v izredno u- 
mazanih prostorih. S tem v zvezi je 
treba omeniti, da ne razkužujejo 
prostorov (v zadnjem času so pro
store napadle mravlje).

Nesmiselno bi bilo pričakovati, da 
bi čistilki lahko opravili vse delo. 
Upoštevati je treba, da sta lahko 
tudi odsotni zaradi bolezni ali dopu
stov ali da je njihov delovni urnik 
omejen zgolj na popoldanski čas. 
Če k temu dodamo še dejstvo, da 
nekateri otroci niso cepljeni, ker bi 
to negativno vplivalo na njihov živč
ni sistem, je položaj vse prej kot 
razveseljiv.

Vodstvo centra je že večkrat na
stopilo pri odgovornih organih, da 
bi našli rešitev, a brez uspeha. Za
to se je odločilo, da o tem problemu 
seznani širšo javnost, da s tem pri
sili politične sile in zlasti tržaški 
melonarski odbor, da se v tem po
gledu jasno izrazi. Čas volitev in 
obljub je potekel, operaterji in star
ši čakajo, treba je zavihati rokave.

(ir,)

naklepom so se izrekle vse demo
kratične sile v konzorciju, od KD 
do PSI in KPI, za proračun kon
zorcija pa sta pretekli petek gla
sovala le predstavnika KD in PSDI.

KD sedaj skuša zvračati krivdo 
za zastoj v delovanju konzorcija 
na komuniste ter jih obtožuje, da 
je njihov predstavnik konkretno so
deloval pri sestavi bilančnega do
kumenta, v skupščini pa da je KPI 
glasovala proti proračunu. Kakor 
smo že zapisali v nedeljski števil
ki, pa .je bila takšna odločitev KPI 
sprejeta v zadnjih dneh, in sicer 
pod silo nastalih nevzdržnih raz
mer: z glasovanjem proti proraču
nu je namreč hotela KPI izzvati 
širšo obravnavo celotnega vpraša
nja javnih prevozov v okviru trža
ške pokrajine in doseči, da bo po
višku vozovnic ustrezalo primemo 
izboljšanje javnih storitev v pro
metu,

V svojem poročilu KD dodaja, da 
je v takem položaju predsednik 
skupščine, komunist Campagna, nuj
no moral odstopiti in da je KD 
formalno zahtevala odstop celotne
ga upravnega odbora konzorcija.

Poročilo nadalje naglaša, da od
klon proračuna v skupščini ne bo 
v ničemer spremenil položaja, kaj
ti proračun (in predvideni povišek 
vozovnic) bo tako odobril deželni 
komisar. KD meni, da je povišek 
mimo vsega tega neizogiben, saj je 
tudi konzorcij za promet ACT stro
go vezan na določila zakona o fi
nančnem posli^vanju krajevnih u- 
prav, in da so »druge stranke*, 
med temi zlasti KPI in PSI, za
vrnile proračun predvsem iz »pred
volilnih razlogov*.

V soboto tiskovna 
konferenca KPI
o stanju v ACT

V soboto, 23. junija, bo na se
dežu KPI v Ul. Capitolina 3, ti
skovna konferenca o stanju občin
skega konzorcija za prevoze po 
glasovanju o proračunu za leto 1979. 
Prisotni bodo član pokrajinskega 
tajništva Willer Bordon, predsednik 
skupščine Campagna, član upravne
ga sveta konzorcija Geri, načelnik 
svetovalske skupine KPI v skup
ščini konzorcija Millo ter načelnik 
svetovalske skupine KPI v občin
skem svetu in član pokrajinskega 
tajništva Monfalcon.

• Danes, 22, junija, se bo na sede 
žu občinske izpostave v Ul. Colo-

lonjo - Škorkljo.

• Danes in jutri bo v kongresni 
dvorani v Grljanu izpopolnjevalni 
zdravniški tečaj na teme »Aktualno
sti v zdravljenju ulkusa*. Tečaj se 
bo danes pričel ob 9. uri.

Koncert pri Sv. Jakobu
Federacija komunistične mladine 

bo priredila drevi ob 20. uri na 
Šentjakobskem trgu koncert moder
ne glasbe. Najprej bo nastopila 
skupina «Espressione e ricerca mu- 
sicale*, ki bo zaigrala nekaj pre
delav skladb znanih jazzistov Carle 
Bley in Milesa Davisa, nakar bo
sta zaigrala violinist skupine Whi- 
sk.vtrail Velimir Dugina in kitarist 
grupe Fairfiela Ararad Khatchikian, 
ki bosta izvajala nekaj skladb med
narodne ljudske glasbe, klasične 
glasbe in nekaj svojih kompozicij.

pa jim še ni uspelo.
Taka situacija — vroča, kot_ jo 

imenujejo suplenti — je povzročila 
vrsto polemik, negodovanj in pole
mičnih izbruhov ravnateljev posa
meznih šol, predsednikov ocenjeval
nih komisij zaključnih izpitov in tu
di staršev, dijakov, ki jih niso doslej 
še ocenili. Vsi ti bi hoteli, da bi 
se ocenjevanja in izpiti čimprej 
končali, da bi bilo že enkrat ko
nec šolskega leta, da bi zadihali v 
poletnih počitnicah.

Ta nestrpnost pa gre v korist su- 
plentom, k; se zavedajo, da bodo le 
s trdo borbo ob takih »priložnostih* 
kaj dosegli. Njihov boj je uperjen 
proti zakonu 463 iz lanskega leta. Ta 
zakon, pravijo, jasno razdvaja učno 
osebje na stalno osebje in na staži
ste. Položaj slednjih se je v prime
rjavi s prejšnjimi zakoni še poslab
šal, kajti v vsakem trenutku jih 
lahko odslovijo s šole.

Sinoči so se stažisti, ki so združe
ni v koordinacijski odbor učnega o- 
sebja na šolah, sestali v prostorih 
srednje šole «Pitteri», da bi pregle
dali, kaj so doslej dosegli in kako 
bodo nadaljevali svojo protestno ak
cijo, Bilo jih je veliko in vsak je se
znanil ostale s položajem na »svoji* 
šoli. Med mestoma zelo razvneto 
razpravo je marsikdo izrazil mne
nje, da bi prekinili blokado, ker so 
praktično vsak dan podvrženi veli
kemu psihološkemu pritisku ravna
teljev šol in staršev dijakov, ki gle
dajo na njihovo gibanje precej ne
razumevajoče. Slišalo se je tudi. da 
nameravajo na nekaterih šolah o- 
praviti ocenjevanje dijakov brez nji
hove prisotnosti, zaradi česar se je 
koordinacijski odbor odločil, da bo 
poslal pisma vsem ravnateljem v o- 
pozorilo, naj ne kršijo zakonov, si
cer se bo odbor obrnil na deželno 
upravno sodišče.

Po večurni razpravi, katere glavna 
dilema je bilo nadaljevanje ali pre
kinitev stavke, so stažisti končno 

‘sklenili, da '<odo nadaljevali bloka
do vsaj do ponedeljka, 25. junija. 
Dan prej se bo sestal v Firencah 
vsedržavni svet koordinacijskega od
bora, v ponedeljek pa ministrski 
svet, ki bo na svoji seji obravnaval 
tudi njihove probleme. Od tiste seje 
si stažisti mnogo obetajo, od tiste 
seje je tudi v veliki meri odvisno, 
če se bo stavkovno gibanje poleglo 
ali se bo še vnaprej nadaljevalo.

• V časnikarskem krožku bodo da 
nes ob 12. uri miljski župan Bordon, 
predsednik združenja AAST in pred
stavniki skupine La Contrada pred
stavili drugo revijo »Otroško gle
dališče na trgih*, ki bo od 3. do 
9. julija v Miljah,

MHIIIIIIHHItlHHIIIIMtlHIIIIIIIMIIIItlllMMIIimHimiMIMIMIHMIIIIIIIItlMIIIIIIIimillllllllltlllllimiitllHIimi.

OBVEZE FINANČNE STRAŽE OB PROSLAVI 205. OBLETNICE

Za pravičnejšo davčno 
in družbeno ureditev

S kratko, istočasno pa prijetno 
slovesnostjo je poveljstvo finančnih 
stražnikov za Furlanijo Julijsko 
krajino proslavilo 205. obletnico u- 
stanovitve oddelka, ki sega v leto 
1779. Slovesnost je bila včeraj zju
traj na Pomolu bratov Bandiera ob 
prisotnosti številnih predstavnikov 
mestnega političnega in gospodar
skega življenja, med katerimi bi 
posebej omenili vladnega komisar 
ja Marrosuja ter predsednika de 
želnega odbora Comellija in dežel 
nega sveta Collija in seveda vo
jaških oblasti.

Na pomolu je bila razvrščena če
ta finančnih stražnikov, številni pod 
častniki, predstavniki raznih spe
cializiranih oddelkov finančne stra 
že, bila sta prisotna tudi oba psa, 
ki ju stražniki uspešno uporabljajo 
proti razpečevalce! 1 mamil, pred po
molom pa so bili trije izvidniški 
čolni, ko je prispel glavni povelj
nik finančne straže za Furlanijo 
Julijsko krajino general Marcello 
Soriani. Poudaril je glavne name
ne oddelka, ki si mora predvsem 
prizadevati, dl bi čim popolneje 
zaščitil gospodarsko finančne in 
terese države, opozoril je tudi na 
glavne vrednote, ki so yedno

spremljale finančne stražnike pri o- 
pravljanju njihovega dela, med ka
terimi sta vsekakor v prvi vrsti čut 
odgovornosti in velika požrtvoval
nost.

General Soriani je nato podelil 
številna priznanja tistim stražni
kom, ki so se najbolj odlikovali.

niti šolam, društvom in organiza
cijam. Otroci, ki obiskujejo omenje
ni otroški vrtec, so že spoznali, da 
park ni nekaj strašnega, čeprav je 
bil dolgo časa namenjen samo um
skim bolnikom. Nasprotno: s tem, 
da se v prostem času v njem igra
jo, potrjujejo. da je last vseh. Po
trebno je torej odpreti prostor PsU 
hiatrične bolnišnice svetu. Iz tabo
rišča se mora spremeniti v javni 
prostor in postati kraj, v katerem

SPORED

SOBOTA, 23. junija 
17.30 - Ljudsko zborovanje s 

predstavniki krajevnih 
skupnosti na temo »Upo
raba parka v družbene 
namene*

18.00 - Nastop skupin «11 Can-
tiere* in »Teatro sem- 
plice*

19.00 - Arrigo Serbo: tržaško
lutkovno gledališče

20.00 - Cappella: nastop kvin
teta Ibert. Koncert za 5 
pihalnih inštrumentov 
(flavta, oboa, klarinet, 
rog in fagot - od baroka 
do sodobnosti)

20.00 - Gledališče «Claudio Vi-
viani - Naivno gledali
šče* - nastop cirkuških 
umetnikov

21.00 - Nastop glasbene skupi
ne «11 Cantiere*

22.00 - Koncert mestne godbe
Giuseppe Verdi

23.00 - Jazz koncert, solisti,
folk glasb'

24.00 - Kresovanje ,
Od 19.30 do 23.00 bo prisot
ne zabaval narodnozabavni 

ansambel «POMLAD*

NEDELJA, 24. junija
19.00 - Nastop glasbene skupi

ne «11 Cantiere*
20.00 - Koncert Gina Paolija.

Nastopili bodo še: Gino 
D’Eliso, Angelo Baigue- 
ra, Carlo Muscatello, 
Alfredo Lacosegliaz, Ve
limir Dugina - Roger.

se bodo z veseljem shajali otroci 
in odrasli

Praznik 23. junija želi bili prav 
to: simbolična prisvojitev prostora- 
ki naj služi vsem prebivalcem; b<r 
goto začrtani program naj privabi 
vse prebivalstvu, da se med sabo 
pomeni o čim smotrnejši uporabi 
tega kraja in da ustvari priložnost 
za dosego navedenih ciljev. Pro
gram bo tako obsegal okroglo mizo 
na temo tUporaba parka v druž
bene namene*, nastop znanih glas
benih skupin, oba dni pa bo po
skrbljeno tudi za jedačo in pijačo, 
kot tudi za prodajo knjig in za 
razstavo obrtniških izdelkov

Za kresno j/rireditev velja zlasti 
med prebivalci Sv. Ivana veliko za
nimanje. Naj omenimo, da bo ’ia 
sobotni prireditvi prisoten tudi škof 
Bellomi, TG 2 pa bo o dvodnevni 
manifestaciji pripravila posebno od
dajo.

Organizatorji si vsekakor želijo, 
da bi s prireditvijo podžgali jav
nost in zlasti občinsko upravo. da 
s primernimi ukrepi uredi in o- 
vrednoti park in ostale prostore. " 
obratnem primeru je možno, da bo 
politična brezbrižnost dokončno pri
pomogla k ce hitrejšemu propa
danju neuporabljenih poslopij, (ir)

Avtomobil v drevo
med Opčinami in Fernetiči
Športni avtomobil iz Trevisa j® 

včeraj dopoldne zavozil s ceste, k1 
pelje od Opčin proti mejnemu pre
bodu pri Fernetičih. Matra simca. 
ki jo je v smeri proti Jugoslaviji 
upravljal 44-letni Giorgio Borro Kei 
iz kraja Mogliano Veneto pri Tre- 
visu, je zdrvela s ceste, da bi se 
izognila trčenju v drug nasproti 
vozeči avtomobil ter močno treščila 
v obcestno drevo. Voznik je zado- 
bil poškodbe po rebrih in rane P° 
piščali leve noge in po bradi. Spre
jeli sa ga na kirurškem oddelk« 
glavne bolnišnice, ozdravel pa bo v 
15 dneh. Škoda na avtomobilu Je 
bila izdatna.

Fiat 850 zbil 
pešca na tla
V Ul. Ginnastica je fiat 850 20 let

nega Luciana Tagliapietra iz Ul. Sol' 
ferino 34 zbil na tla 51-letnega U' 
radnika italijanskega konzulata v 
Kopru Giuseppeja Umbra, ki je zb- 
dobil močan udarec v stegnenico le' 
ve noge z domnevnimi kostnimi P°' 
škodbami. Ponesrečenec bo ozdra
vel v mesecu dni.

Ob smrti brata in strica Pavla 
Kalca izreka družinam iskreno s®- 
žalje bratranec Antoi Kalc z dru
žino.

Užaloščeni sporočamo, da nas je zapustila

ANTONIJA MESESNEL vd. ŠČUKA
Pogreb bo jutri, 23. t.m., ob 11. uri iz mrtvašnice glavne 

bolnišnice.

Žalujoči: nevesta Antonija, vnukinja 
Anamarija in družine Danato, Žorč, 

Babič in Baučer

Trst, 22. junija 1979
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Prosveta
PD Slovan iz Padrič prireja ju

tri, 23. t.m.. KRESOVANJE. Poleg 
kresa je predviden kulturni pro
gram z nastopom članov folklorne 
skupine «Stu ledi» in branjem pes
mi pesnika Marka Kravosa. Pro
gramu bo sledilo družabno sreča
nje. Kresovanje s programom se bo 
pričelo ob 22. uri.

Izleti
Združenje Union priredi v nedeljo, 

24 t.m. izlet na Jezersko in na otok 
Krk. Informacije na sedežu združe
nja v Ul. Valdirivo 30 — tel. 64459, 
vsak dan od 10.30 do 12 ure in od 
17. do 19.30. V četrtek od 17. ure 
do 19.30 in v soboto od 10.30 do 
12. ure.

PD Rovte - Kolonkovec prireja, 1. 
julija t.l., izlet v Pian di Cansiglio - 
Sacile. Odhod s križišča Brigata Ca- 
sale, Campanelle, Monte Sernio ob 
7. uri. Vpisovanje vsak dan od 12. 
do 13. ure po telefonu št. 811614 
Kariš.

Šolske vesti Kino
Zaključna šolska maša osnovne 

šole na Proseku, bo jutri, 23. ju
nija, ob 9. uri. Učenci naj se zbe
rejo ob 8.45 na šolskem dvorišču.

Slovesno poimenovanje osnovne 
šole v Gabrovcu po Jožetu Srebr
niču bo v nedeljo, 24. junija 1979, 
ob 10.30.

Razna obvestila
Balinarska sekcija PD Kraški 

dom z Repentabra priredi v nede
ljo, 24. t.m., v Repnu balinarsko 
srečanje za 1. pokal «Kraški dom*. 
Pričetek ob 9. uri. Tekmovanja se 
bodo udeležili klubi iz matične do
movine in s Tržaškega.

V ponedeljek, 25. junija 1979, bo 
ob 18.30 v čitalnici Primož Trubar 
Narodne in študijske knjižnice v 
Trstu 12. redni občni zbor društva 
NŠK. Na dnevnem redu bo predsed
nikovo poročilo, tajniško poročilo, 
blagajniško poročilo, razprava o 
poročilih, poročilo nadzornega od
bora, odobritev poročil in razreš- 
nica ter razno.

SPD TABOR — OPČINE 
ŠD MLADINA — KRIŽ

POD POKROVITELJSTVOM 
SLOVENSKE PROSVETNE ZVEZE

ZAPLEŠIMO, ZAPOJMO...
2. SREČANJE OTROŠKIH FOLKLORNIH SKUPIN

NASTOPAJO: OTROCI Z OPČIN, IZ SKEDNJA, IZ SALEŽA, 
IZ KRIŽA, IZ NABREŽINE, IZ ŠEMPOLAJA IN GOSTJE IZ 

MAČKOLJ, IZ LONJERJA IN S KATINARE

V Prosvetnem domu na Opčinah
JUTRI, 23. JUNIJA, OB 20.30.

V Ljudskem domu v Križu
V NEDELJO, 24. JUNIJA, OB 20.30.

PD F. PREŠEREN IN MLADINA IZ BOLJUNCA 

prirejata

ŠAGRO M GORICI»
SPORED:

DANES, 22. junija, ob 21.00: otvoritev etnografske razstave vasi 
JUTRI, 23. junija, ob 20.30: kres s kulturnim programom; 

od 21.30 dalje ples z ansamblom «Supergroup»

NEDELJA, 24. junija, ob 9.00: tek po boljunskih ulicah; 
ob 10.00: otroški ex tempore;
ob 19.00: kulturni program s sodelovanjem harmonikarskega 

ansambla GM «Synthesis 4», pevskega zbora An
drej Paglavec iz Podgore in učencev osnovne šo
le «F. Venturini* iz Bol junca; 

od 20.30 dalje ples z ansamblom »Supergroup*

PONEDELJEK, 25. junija, od 20.30 dalje do 24. ure ples z vaško 
godbo na pihala.

VABLJENI

-------- ---------------~-------- ;—-—'m?—IT ""V

1899 1979
Osemdesetletnica 

PD «LIPA» ■ BAZOVICA
22., 23., 24. junija 1979

DANES, 22. junija
— ob 20. uri nastop učencev osnovne šole »Primož Trubar* in 

odprtje razstave
JUTRI, 23. junija

— ob 18. uri odprtje kioskov
— ob 21. uri nastop folklorne skupine KPD »Bazovica* z Reke

NEDELJA, 24. junija
— ob 8. uri mladinski orientacijski pohod
— ob 14. uri odprtje kioskov
— ob 18. uri kulturni program

SODELUJEJO:
Dekliška folklorna skupina SPD Tabor 
Moški pevski zbor Vasilij Mirk 
Osnovna šola Primož Trubar, recitatorji 
Mešani pevski zbor PD Lipa
Jutri in v nedeljo od 20. do 24. ure ples z ansamblom Pomlad 
in The Lords.

VABLJENI !

šAGRA V PRAPROTU 

23., 24., 25. junija 1979

V. RAZSTAVA VAŠKIH VIN
JUTRI, 23. junija:

ob 15.00 odprtje kioskov, tekma v »briškoli* s 64 pari;
vpisovanje od 14. ure dalje.

NAGRADE: I. 2 prašiča, II. 2 radia, III. 2 prUuta in 
IV. 10 botiljk vina.

«Ex tempore* za mladino do 14. leta; 
ob 19.30 nagrajevanje «ex tempore* in »briškole*; 
od 20.30 do 00.30 ples z ansamblom »Taims*. 
Kresovanje sv. Ivana.

NEDELJA, 24. junija:
ob 10.00 odprtje kioskov; 
ob 16.00 zabavne otroške igre;
ob 18.00 tekmovanje v košnji s posebno nagrado tipič

nega kraškega kosca;
od 20.30 do 00.30 ples z ansamblom »Taims*.

PONEDELJEK, 25. junija:
ob 17.00 odprtje kioskov; 
ob 19.00 zabavne igre;
od 20.30 do 00.30 ples z ansamblom »L. Furlan* in tek

movanje v valčku.

Mladinske
Delovne
Akcije 79

SLOVENSKE GORICE 
KOŽBANA
SUHA KRAJINA — KOZJANSKO

24/6 — 14/7 
.5/7 — 4/8 
5/8 — 2/9

INFORMACIJE:
SKGZ — TRST, Ulica »v. Frončlkka 20 — Tel. 744249 
SKGZ — GORICA, Ulica Malta 2 — Tel 24-95

Vsok torek In petek od 18. do 19 ure.

Miramarski park - »Luči in zvoki* 
ob 21.30 »Miramarski sen* (v slo
venščini), ob 22.45 «11 sogno im- 
periale di Miramare* (v italijan
ščini). Prevoz z motornim čol
nom s pomola Audace ob 20.20 
in ob 21.50.

Ariston 18.00—20.00—22.00 »Anno do
mini*. V. Mimice. Barvni film. 
Sledi ob 21.30 na prostem «11 fan- 
tasma della liberta*. Režija L. 
Bunuel. Michel Piccoli, Monica 
Vitti. Barvni film.

Ritz 18.00—22.15 «Porci con la P 38*. 
Marc Porel, Laura Belli. Prepo
vedan mladini pod 18. letom.

Eden 18.00—22.15 »La poliziotta*. 
Mariangela Melato, Renato Poz- 
zetto. Barvni film.

Grattacielo 17.00 »Bilitis*. Režija 
Hamilton. Prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Excelsior 17.30 «Cinque dita di vio- 
lenza*. Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

Fenice 17.00 «Champagne per due 
dopo il funerale*. Agathe Christie.

Mignon 15.00 «Altrimenti ci arrab- 
biamo*. Terence Hill, Bud Spen
cer. Barvni film.

Filodrammatico i5.00 — 22.00 «Per- 
vertion*. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Cristallo 16.30 «Patrick». Rod Mul- 
linar, Susan Penhaligon. Prepove
dan mladini pod 14. letom.

Moderno 16.00——21.30 »Robin Hood 
1’arciere di Sherwood».

Aurora 16.30—22.00 «Un uomo in 
ginocchio*. G. Gemma, E. Gior- 
gi, M. Placido. Prepovedan mla
dini pod 14. letom

Capitol 16.30—22.00 «Stridulum». 
Glenn Ford. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Vittorio Veneto 17.00 »Porci con le 
ali*. Barvni film. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Volta Milje Zaprto.

OHCET V LJUBLJANI
Noše, ki se želijo udeležiti 

ohceti s pomurskimi običaji v 
Ljubljani dne 14. julija, naj 
se javijo najkasneje do 30. 
junija na SPZ, Ul. sv. Franči
ška 20, telefon 767303.

BANCA DI CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

S. P. A.’
TRST - ULICA F RLZMO - ''2? 61-ACB

SREDNJI TEČAJ BANKOVCEV
21. 6. 1979

Ameriški dolar 837.—
Funt šterling 1780.—
Irski funt šterling 1696.—
Švicarski frank 501.—
Francoski frank 193.—
Belgijski frank 27.—
Nemška marka 449.—
Avstrijski šiling 60,70
Kanadski dolar 715.—
Holandski florint 408.—
Danska krona 155.—
Švedska krona 194.—
Norveška krona 162,25
Drahma 21,50
Mali dinar 41,—
Veliki dinar 41.—

MENJALNICA
vseh tujih valut

Včeraj-danes
Danes, PETEK. 22. junija 

AHAC
Sonce vzide ob 5.15 in zatone ob 
20.58 — Dolžina dneva 15.43 — Lu
na vzide ob 4.02 in zatone ob 18.50

Jutri, SOBOTA. 23. junija 
KRESNICA

Vreme včeraj; Najvišja tempera
tura 21,4 stopinje, najnižja 17,2 sto
pinje, ob 13. uri 21,1 stopinje, zrač
ni tlak 1012,6 mb ustaljen, vlaga 62- 
odstotna, nebo 8 desetink pooblače- 
no, dežja je padlo 0,3 mm, veter 5 
km na uro vzhod-severovzhodnik, 
morje skoraj mirno, temperatura 
morja 21,2 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 21. junija 1979 so se v Trstu 

rodili 3 otroci, umrlo pa je 21 oseb.
RODILI SO SE: Giorgio Brunelli, 

Francesca Gentile, Alessandro Ma- 
iorano.

UMRLI SO: 66 letna Giuseppina 
Kovačič vd. Mosetti, 72-letna Ama- 
lia Cenci vd. Bortoluzzi, 66-letni A- 
lessandro Frezza, 82-letna Maria 
Penko, 79-letna Cecilia Pregelj, 75- 
letna Osvalda Zamola vd. Fantini, 
68-letni Giuseppe Roiaz, 58-letni Bru
no Caruso, 82-letna Celestina Zat- 
tera vd. Stener, 90-letni Pietro Stef- 
fe, 56-letna Rosa Ban por. Urbanaz, 
76-letni Erminio Giugovaz, 81-letni 
Sabata Celeste, 70-letni Francesco 
Senizza, 69-Ietni Giovanni Novelli,
56- letna Dora Balbi por. Fiorencis,
57- letna Olga Orel por. Spazzapan, 
71-letna Rosa Lanza vd. Padovan, 
75-letna Angela Rossetti vd. Sfreddo, 
92-letna Maria Dolfi vd. Benedetti, 
83-letna Maria Capkovic vd. Eteri.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Ul. Giulia 1; Ul. S. Giusta 1; Ul. 
Fellugt 46; Ul, Mascagni 2.
(od 8.30 do 13. in od 16. do 20.30) 

Ul. Mazzini 23; Ul. Tor S. Piero 2. 
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(»d 20.30 dalje)
Ul. Mazzini 23; Ul. Tor S. Piero 2.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba za zavarovance 

INAM in ENPAS od 22. do 7. ure: 
telef. štev. 732-627

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228 124; Bazovica: 

tal 226 165; Opčine: tel. 211001. 
Prosek: tel. 225 141 Božje polje: 
Zgonik: tel 225-596: Nabrežina: tel 
200-121; Scsljan: tel. 209 197; Žavlje: 
tel. 213-137; Milje: tel. 271-124.

OBRATOVATI BO ZAČELA KONEC TEGA LETA

Osem občin tržiškega območja 
si gradi svojo čistilno napravo

Predvidena je za 140.000 prebivalcev - Doslej potrošili 
milijardo lir ■ Vodo bo naprava prečistila do 97 odstotkov

Čistilna naprava konzorcija občin tržiškega območja, ki jo gradijo v kraju Bistrinja v občini Štarancan

Že nekaj let se ne moremo več 
pohvaliti, da imamo čisto morje.
Posebno ne v poletnih mesecih, ko 
bi to najbolj potrebovali. Tako za
mazano je že, da na nekaterih 
krajih sploh ni dovoljeno kopanje.
Meritve so namreč pokazale, da na 
nekaterih mestih odplake do takšne 
mere okužujejo morje, da resno o- 
grožajo zdravje. Potrebni bodo še 
veliki napori, zlasti finančnega zna
čaja, da bomo morje spet očistili.

V to smer že nekaj let delujejo 
občine tržiškega območja, ki so se 
združile v medobčinski konzorcij za 
izgradnjo skupne čistilne naprave.
Dela na tem objektu so v zaključ
ni fazi in kot zagotavljajo, bodo 
nekatere občine napravo začele u- 
porabljati že proti koncu tega leta.

Sedaj se v Zaliv Panzano’ izliva 
kakšnih deset večjih ali manjših 
kanalov, po katerih odplake z le
vega brega Soče odtekajo v morje.
Po načrtih medobčinskega konzor 
cija bodo v naslednjih letih odpla
ke iz osmih občin tržiškega obmo
čja zbirali v čistilni napravi pri 
Bistrinji, od koder se bodo v prvi 
fazi odtekale v kanal Brancolo 
kasneje pa bodo speljali odtočno 
cev kakšen kilorheter daleč v morje.

NE NA GRADU, MARVEČ V DVORANI UGG

Precej znanih glasbenikov 
na Fairfield festivalu

Jutri zvečer nastopi tudi slovenski kantavtor Tomaž Domicelj 
V nedeljo, je med drugimi, na vrsti kitarist John Renbourn

Goriška mladina je imela v zad
njem času že nekajkrat priliko vi
deti na domačem odru pevce in 
glasbenike, ki jih je dosedaj lahko 
videla samo na televizijskem ekra
nu, njihovo glasbo pa poslušala le 
s plošče ali s kasete. Srečnejši so 
lahko šli v Ljubljano ali v večja 
mesta Veneta, kamor so ti pevci in 
glasbeniki prihajali na obiske. Se
veda je bilo to vezano s precejšnji
mi potovalnimi stroški, v naše za 
take stvari zakotno mestece pa 
bolj znani glasbeniki niso prihajali.

K sreči se je položaj spremenil v 
zadnjem času, ko smo imeli priliko 
videti od blizu in poslušati tudi iz
vajalce modeme glasbe. Goriški 
koncerti so bili prirejeni bodisi na 
pobudo kake tukajšnje kulturne or
ganizacije kot posameznikov. Tak * v

Tajnika prosvetnega društva 
«Jezero» iz Doberdoba Karla 
Černiča in soprbgo Lucijo je 
osrečilo rojstvo krepkega sinč
ka, ki sta mu dala ime 

MATJAŽ
Srečnima staršema in novo

rojenčku toplo čestitajo člani in 
odborniki društva.

Po tem načrtu bodo do Bistrinje 
speljali tri kplektorje. Prvi se bo 
začel ph S. Pierfi' ob Soči ter’ bo 
speljan mimo -Turjaka in Pjerša in 
Škocjana; drugi se bo pričel v 
Foljanu ter bo potekal mimo Redi 
puglia, Ronk in Štarancana, tretji 
kolektor, ki ga bodo zgradili zad
njega, pa bo na čistilno napravo 
povezal Tržič in njegovo industrij 
sko cono.

Načrt je izdelan za 140.000 oseb, 
kolikor naj bi jih predvidoma do 
leta 2000 prebivalo na območju os
mih občin tržiškega območja.

Za njegovo izvedbo so doslej po- 
trošii nekaj nad eno milijardo lir. 
S tem zneskom so zgradili čistilno 
napravo in en del kolektorjev. Či
stilna naprava obsega pet velikih 
objektov. Največji med njimi je 20 
metrov visok betonski stolp, v ka
terem bodo s pomočjo plinov, ki 
se bodo tvorili pri razkrajanju, 
vzdrževali, tudi pozimi stalno tem 
peraturo okoli 28 stopinj. Ob njem 
sta dva okrogla bazena z mešal 
cem na električni pogon, še poprej 
bodo odplake šle ""skozi filtre, ki 
bodo zadržali trdne predmete. Kot 
stranski proizvod čistilne naprave 
bo nastalo gnojilo. Tako prečiščena 
voda bo imela največ tri odstotke 
nesnage, kar predstavlja izreden 
uspeh.

Kot smo poprej zapisali, je či
stilna naprava v glavnem dogra
jena, sedaj polagajo v zemljo cevi, 
prek katerih bodo pritekale odpla 
ice. S tem delom se ukvarjajo tri 
skupine. Ker razpolagajo s sodobno 
menanizacijo, delo hitro napreduje. 
Kolektor so pričeli graditi pri či 
stilni napravi, od tam pa ga gra
dijo navzgor proti višje ležečim ob 
činam.

Naprava je daleč od naselij, ta
ko da smrad, ki bo nastajal pri 
čistilnem procesu, ne bo povzročal 
nevšečbosti.

Če upoštevamo, da Ima tudi Go
rica svojo čistilno napravo potem 
lahko rečemo, da bo skoraj vse ob
močje na levem bregu Soče v raž- 
meroma kratkem času prečiščevalo 
svoje odplake. Gre za pomemben 
dejanski napor levičarskih uprav 
na območju Tržiča, ki z dejanji, ne 
pa z besedami, skrbijo za varstvo 
okolja. Pomemben delež pri izva 
janju programa »čisto morje* ima 
tudi deželna uprava, ki svoja sred 
stva prispeva za to, da bi ozdra
vili morje, vir zdravja in razve
drila — in ne na koncu tudi vir 
zaslužka, saj imamo prav v Tr 
žaškem zalivu nekaj velikih polet
nih turističnih središč.

Danes stavka 
10.000 kovinarjev

Na pobudo enotnega sindikata ko 
vinarjev bo danes na Goriškem ves 
dan stavkalo približno 10.000 kovi
narskih delavcev. Od teh jih je ve
čina zaposlenih v tovarnah na po
dročju Tržiča. Stavka je vsedržav
nega značaja, kovinarji zahtevajo 
namreč novo delovno pogodbo. Sino
či je iz Tržiča z rednim vlakom od 
potovalo na današnjo vsedržavno 
manifestacijo v Rim nad 300 kovi
narjev tržiške ladjedelnice.

■ HHHHIItltllHIimMHIIIIHimilllllimHimiHlllllllllllltllHIHIHIIIIIIIHIIHHimUlHHIIIIHIHMIIIHIIHHIIIIHHIIMIIHIHHHIIIMIIIIHIIIIIIIIIHIHHIIHIHHIIHHIHHlHIIt

ZARADI NERESNOSTI V DRŽAVNI ADMINISTRACIJI

Dolge vrste utrujenih upokojencev 
ki hočejo pošteno plačati davke

Zavod INPS ni pravočasno poslal vsem upokojencem obrazca 101 z označbo 
krni prejete pokojnine - Zakaj morajo v palači INPS na Travniku upokojena

peš do tretjega nadstropja?

Spet moramo v teh dneh beležiti 
nizko raven funkcionalnosti, na ka
tero je padla italijanska državna 
ali poldržavna uprava. Vedeli smo 
že od nekdaj, da so italijanski dr
žavni uradi premalo funkcionalni, 
da je v njih produktivnost na zelo 
nizki stopnji. Funkcionalnost in pro
duktivnost pa sta se v zadnjem času 
še zmanjšali, kljub temu da so bili 
ljudje, ki so v teh službah zaposle 
ni precej razbremenjeni zaradi po
stopnega uvajanja novih tehnoloških 

v državni administra
ciji. V marsikaterem državnem u- 
rudu^vlfida prava zmešnjava, doku- 
mentov ni mogoče dobiti, prosilec 
se mora večkrat vračati v urad in 
milostno prosjačiti za svoj doku
ment uradnika, ki pašuje za oken
ce m.

2r'.vs najnovejše zmešnjave so u- 
pokojenci. Tisti upokojenci, ki mo
rajo, kot vsi drugi pošteni držav
ljani, sestaviti do konca tega me
seca davčno prijavo in ji seveda 
priložiti dokument, ki potrjuje, da 
so v prejšnjem letu dobili toliko 
in toliko pokojnine. Zavod za social
no zavarovanje INPS pa je poskrbel 
za dodatno potegavščino tem upo
kojencem. Ni dovolj, da morajo, po
tem ko gredo v pokoj, čakati mese
ce in leta na to. da jim birokrati 

jim niso 
umenta

izračunajo pokojnino. Sedaj j\ 
pravočasno izročili niti dok

z označbo «.101», s katerim lahko 
dokažejo, da so v lanskem letu do
bili samo toliko in ne več pokojnine.

Nekateri so ta dokument «101» do
bili že v februarju, mnogim pa ga 
niso birokrati INPS poslali pravo
časno, ker so se računski stroji v 
Rimu pokvarili, ker niso imeli do
volj osebja, ker so tu pa tam iz 
najrazličnejših razlogov izostali z 
dela. Sindikati upokojencev so upra
vičeno protestirali, v. kaj hočejo, saj 
upokojenci ne blokirajo niti proiz
vodnje niti ulic. zaradi lega še ni 
treba preveč ozirati na njihn{ie"še 
taka upravičene zahteve.

In zaradi tega so se v vodstvu 
INPS v Rimu odločili, da dajo upo
kojencem to, kar zahtevajo, a v 
skrajno zadnjem trenutku. Rok za 
sestavo in izročitev davčne prijave 
zapade konec junija šele prejšnji 
teden so pričeli na poštah in v ura
dih INPS izročati upokojencem us
trezno dokumentacijo. Tako se ne 
more v teh dneh upokojenec niti 
umakniti iz kraja, v katerem običaj
no živi, sicer bo po njem, češ da je 
davčni utajevalec. Na takega more
bitnega utajevalca bo davčna upra
va takoj postala pozorna, na tiste, 
ki svoje bogastvo kažejo na vsakem 
koraku, prijavijo pa dva milijona
letnega dohodka, pa davčna upra
va ne pogleda.

In tako so upokojenci v teh dneh

Z NOVIM S0LSKIM LETOM

Napovedujejo spremembe 
pri prevozih dijakov

Istočasni naval dijakov in delavcev na medkrajevne 
avtobuse zmanjšuje njihovo prevozno sposobnost

Na sedežu pokrajinskega prevoe- 
nega podjetja (APT) so se prejšnji 
dan sestali predstavniki prevoznega 
sektorja ter šolskih zavodov, da bi 
z novim šolskim letom uvedli neka
tere izboljšave v prevozu šolarjev. 
Sestanek je vodil predsednik prevoz
nega konzorcija za Gorico in Trst 
prof. Osvaldo Ferrari, udeležili pa 
so se ga predsednik APT, predstav
niki šolskega skrbništva, številni šol
ski ravnatelji ter predstavniki za
druge La Gradese.

Sestanek je bil posledica večjega 
števila pogovorov, ki jih je prevozni 
konzorcij imel z uporabniki te jav
ne storitve, da bi dosegel čimbolj 
smotrno uporabo prevoznih sredstev 
in osebja. Javnih cestnih prevozov 
se namreč v naši pokrajini poslu
žuje okoli 3.500 študentov, k temu 
pa je potrebno prišteti še zelo viso
ko število delavcev. Dogaja pa se, 
da se eni in drugi istočasno poslužu
jejo javnih prevoznih sredstev, kar 
po eni strani predstavlja hudo obre
menitev za osebje, po drugi strani 
pa nezadostno učinkovitost storitve.

V razpravi so predstavniki posa
meznih šolskih zavodov opozorili na 
nekatere težave, ki jih prinaša se
danja ureditev prevozov, prav tako 
pa tudi na nezainteresiranost dija
kov italijanskih zavodov, da bi se 
posluževali avtobusnega prevoza od 
avtobusne postaje do šole, in zato 
prekasno prihajanj- v razrede.

Vse kaže. da bodo do prihodnjega 
šolskega leta uvedli nekatere kore

Elijana Bensa - Culot je uče
nji zjutraj povila prvorojenko. 
Zvesti uradnici in njenemu mo
žu čestita Slovenska prosvetna 
zveza, mali deklici pa vse naj
boljše v življenju.

nite spremembe, tako da bodo dijaki 
bolj zgodaj prihajali v Gorico, kot 
doslej, kar bo imelo za posledico, 
da se bo pouk pričel nekoliko po
prej, Tudi odhode bodo spremenili. 
Ravnatelji italijanskih šol so že na
povedali, da bodo šolske umike pri
hodnje leto prilagodili novemu pro
metnemu režimu.

Na nogometnem stadionu v Tržiču 
bo drevi ob 21. uri boksarsko sreča
nje med Benvenutijem in Griffithom. 
Poleg tega srečanja nastopijo tud) 
amaterski reprezentanci Tržiča in 
Ljubljane. Ves izkupiček nocojšnje 
boksarske prireditve gre v korist 
žrtvam potresa v Črni gori.

žrtve prave tragikomedije. Ker je 
ravnateljstvo INPS javilo, da lah
ko dvignejo obrazec «101» na tisti 
pošti. kjer prejemajo pokojnino, so 
se vsi tisti upokojenci, ki tega doku
menta še niso imeli. obrnili do pošt
nega uradnika ali uradnice. Ven
darle ni bilo vsem ustreženo. Neka
teri so svoj dokument dobili, drugi 
pa ne. Tudi med možem in ženo, to
rej med članoma iste družine, je 
prišlo do «diskriminacije», in sice- 
po krivdi nereda v administraciji 
zavoda za socialno skrbstvo.

Po čakanju na poštah (kjer so, 
med irugim, upokojenci zaradi stav
ke dobili pokojnino namesto v to
rek ali sredo šele v četrtek: spet 
čakanja v vrstah pred poštnimi o- 
kenči!) so se morali torej nesreč
neži iz vseh krajev naše pokrajine 
napotili v palačo INPS na Travniku
v Gorici.

Tu pa že spet do njih diskrimina
cija! Peš morajo v tretje nadstro
pje, kjer je okence za upokojence. 
Mladi delavci in uslužbenci ter de
lodajalci gredo v prvo ali drugo nad
stropje, stari upokojenci pa kar v 
tretje. Brez dvigala. Zares vzorna 
ureditev prostorov!

Pred okencem dolga vrsta upo
kojencev, ki potrpežljivo čakajo. Le 
dve od tolikih starih ženic lahko se
dejo, kajti v veži sta le dva nizka 
stolčka. Vsi ostali, ki so prisopihali 
do tretjega nadstropja. pa čakajo 
stoje, četrt ure, pol ure, morda tu
di več, čeprav štirje uradniki za 
pultom delajo, tekajo, se potijo. In 
logično je, da ima vsak itpokojenec 
svoj problem. Upokojena žena iz So
vodenj toži, ker ni dobila na pošti 
obrazca «101», njen mož pa ga je do
bil. Čez pet minut pa ji uradnica 
izpolni dvojnik obrazca in žena gre 
zadovoljna iz urada, čeprav ji niso 
jasni vsi možni obrazci. Predlanskim 
upokojeni mornar protestira, da ni 
dobil lani tolikšne pokojnine, kot je 
napisana na obrazcu «101». Zakaj'! 
Ker se je upokojil že pred koncem 
leta 1977, pokojnino je pričel preje
mati šele lani septembra. Kaj pa 
denar od januarja do avgusta? 
«Nisem ga dobil!* Uradnik ga čud
no pogleda, gre v arhiv in se po 
desetih minutah vrne. Ugotovi, da 
ima upokojenec prav, vsa zaostala 
pokojnina je na poti, v davčno pri
javo pa so vključili vse. Kaj bom 
moral plačati davke še predno do
bim denar, ki mi pripada, toži mor
nar in si verjetno misli, da je bilo 
laže na razburkanem morju, kot 
pa v «džumbusu» državne admini
stracije.

Takih primerov je na desetine, 
stotine. Zakaj? Zaradi birokratske
ga sistema, v katerem je prvo me
rilo popolna neodgovornost.

•. (m. w.)
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POLICIJA ARETIRALA DVA MLADENIČA

Ukradene šoferske knjižice 
našli v vrečah v Tržiču

Agenti so odkrili tudi večjo količino ukradenega blaga
Policija v Tržiču je prejšnji večer 

našla dva dvajsetlethika, ki sta sku
šala skriti za grmičevjem za restav
racijo »La Checca* dve vreči, v ka
terih je bilo ukradeno blago. Po za
slišanju obeh mladeničev je polici
ja šla še na grič La Rocca in tam 
našla nekaj drugih vreč, v katerih 
je bilo prav tako ukradeno blago. 
Gre za prenosne radijske sprejem
nike in podobno, opremo katere vred
nost znaša približno 2.000.000 lir. V 
vrečah pa so našli tudi okrog 100 
šoferskih in avtomobilskih knjižic, 
kj so bile ukradene. V trenutku, ko

poročamo, ne vemo za imeni mla
deničev, kajti na tržiškem policij
skem komisariatu nam jih niso ho 
teli povedati.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go 

rici dežurna lekarna San Giusto, 
Korzo Italia 244, tel. 83 538.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v 

Tržiču dežurna lekarna S. Antonio, 
Ul. Romana.

je tudi primer «Fairfield festivala*, 
ki bo jutri in v nedeljo zvečer v 
Gorici, sicer v dvorani UGG in ne 
na grajskem dvorišču kot je bilo 
prvotno napovedano in kot je na
pisano tudi na plakatih. Prireditelji 
se namreč boje dežja in morda tu
di mraza, pa so se raje zatekli 
pod bolj varno streho. Za ta fe
stival je poskrbel Old Swan Musič 
Center iz Gorice, ki nam je letos 
dal že dva uspela koncerta.

Kot pravijo na reklamnem plaka- 
tu bodo mladi in ne samo mladi 
lahko v dveh večerih poslušali zna
ne izvajalce folka, bluesa in coun- 
try glasbe. Tako jutri kot v nede
ljo se bosta koncerta pričela ob
20. uri. Jutri je na vrsti goriška 
countrg-rock skupina Fairfield. To 
je znana skupina tako širom po Ve
netu kot po Sloveniji. V raznih slo
venskih krajih in tudi v Ljubljani 
so doživeli izredni sprejem. Jutri 
zvečer bo na sporedu tudi kalifor
nijska kitaristka Patrizia Lopez, ki 
nam bo tako z glasbo kot z diapo* 
zitivi prikazala svojo rodno zemUo. 
Gost jutrišnjega večera bo tudi slo
venski kantavtor Tomaž Ddmičelj, 
zelo znan v Sloveniji in Jugoslaviji. 
Imel je že večsto koncertov, pro
dajajo dve njegovi long-plaging plo
šči. Na jutrišnjem koncertu bo na
stopil s svojimi kitarami, ki so jih 
v tovarnah izdelali nalašč za nje
gove potrebe. Poudariti moramo 
važnost prihoda Domiclja, saj gre 
za prvi nastop modernega sloven
skega glasbenika v našem mestu.

Roberto Ciotti, eden izmed naj
bolj znanih italijanskih bluesmanov, 
ki je z uspehom nastopil prejšnji 
večer pred 60.000 gledalci v Milanu 
na koncertu v čast Demetriu Strato- 
su, bo nastopil v nedeljo zvečer. Ve
dno v nedeljo sledi nastop kitari
stov Stefana Grosmana iz Neto 
Yorka, Durka Bakerja iz Neto Tor
ka in Analeža Johna Renbouma.

Za mlade ljubitelje bo dovolj glas
be oba večera. In za Gorico bo to 
izredna priložnost.

Festival tisk K Pl 
v Ulici Catterini

Na pobudo sekcije KPI »Spazza
pan* je v teh dneh v Ulici Catteri
ni festival Unita in Dela. Vsak ve
čer imajo ples, poleg tega pa še 
vrsto drugih prireditev. Drevi, ob
21. uri, bodo predvajali otroški film 
«Il cavaliere inesistente*, jutri bodo 
imeli gledališko predstavo s klovni 
in tekmo v briškoli. V nedeljo pozno 
popoldne bodo razne tekme za otro
ke, ob 21. uri bosta o poliVčnern po
ložaju spregovorila prof. Ivan Bra
tina in sen. Silvano Becicchi." Ob
21.30 bo nastopila folklorna skupina 
društva »Dom*, ob isti uri pa bodo 
tudi predvajali film »Donne e occu- 
pazione*, ki so ga vrteli letos maja 
na ženski manifestaciji v Gradišču. 
Festival bodo zaključili v ponede
ljek zvečer.

ZAČASNA NAMESTITEV
Goriška občinska uprava bo 

vzela v začasno službo za do
bo devetdeset dni arhitekta ali 
inženirja, ki ga bodo namestili 
v občinskem tehničnem uradu.

Prošnje na kolkovanem pa
pirju je treba izročiti na župan
stvu v Gorici najkasneje do 12. 
ure 30. junija letos. Priložiti 
je treba akademsko diplomo v 
originalu ali v avtenticirani 
kopiji ter vsakršno dokumen
tacijo, ki bi lahko služila kot 
dopolnilo za prednost pri spre
jemu v službo. Za morebitne 
irrformacije naj se zainteresira
ni obrnejo na personalni odde
lek na županstvu tel. 52-51, 
notranja štev. 14.

Izleti
Društvo slovenskih lovcev Julijske 

krajine priredi 24. junija enodnevni 
avtobusni izlet na Koroško. Na vo
ljo sta dva avtobusa, eden za Tr
žaško in eden za Goriško. Cena iz
leta je 12.000 lir, vključena sta pre
voz in kosilo. Prijave sprejemajo; 
Dario Nanut (Ul. Garzarolli 182) v 
Štandrežu, Drago Tomšič (Ul. ex 
impero 55) v Sovodnjah tn Edvard

Slovensko planinsko društvo v Go
rici priredi v nedeljo, 24. junija, 
vzpon na Bogatin s tolminske stra
ni. Odhod ob 6 uri s Travnika, z 
lastnimi sredstvi.

Slovensko planinsko društvo pri
redi 8. julija enodnevni avtobusni 
izlet v Zagreb. Vpisovanje na se
dežu v Ul. Malta 2 do ponedeljka 
2. julija.

Kino
Gorica

CORSO 17.30—22.00 »Un uomo in 
ginnocchio*. E. Giorgi in G. Gem
ma. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

VERDI 17.15—22.00 »H piu grande 
amatore del mondo*. J. Wilde in 
C. Kane.

VITTORIA 17.30-22.00 »Kleinhof 
C. Clery in M. Placido. Prepove- 
dan mladini pod 18. letom.

Tržič
EXCELSIOR 18.00-22.00 »La came- 

riera nera*.
PRINCIPE 18.00-22.00 »Casanova 

& c.»

J\ora Gorica 
in okolica

SOČA 18.00—20.00 »Zadnji žarek 
pred mrakom*. Ameriški film.

SVOBODA 18.00-20.00 »Vesoljska 
postaja št. 1». Ameriški film .

DESKLE 17.30 «Tarzan in Amazon
ke*. Ameriški film.
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Iz umetnostnih galerij

Siaussova razstavila
grafiko in tudi olja špansko ekonomijo

KAJ PRAVIJO NAJNOVEJŠI PODATKI

Gostinstvo rešuje

število žensk likovnic na Trža
škem iz leta v leto narašča. Po 
zadnji vojni se je pojavila cela 
vrsta od!ičnih grafičark. Med te 
lahko prištevamo tudi Olivi jo 
Siauss, ki je pred dnevi zaključi
la svojo razstavo v tržaški občin
ski galeriji. Vendar je Olivija 
Siauss razobesila svoje črno-bele 
grafike le ob vhodu v galerijo, 
kjer je viselo več odličnih navi
dezno abstraktnih risb. Drugod 
pa so visele njene bolj mračne 
rjavkasto ali rdeče obarvane po
krajine z izstopajočimi belinami 
skalovja. Olivija Siauss se je torej 
tokrat prvič predstavila tudi kot 
slikarka in z dobro sestavljeno 
razstavo, kar posredno priča, da 
se zaveda tega, kar bi hotela do
seči. Gre torej za nekaj, kar ne 
spada v skomercializirano slika
nje opojnih barv in oblik. Svoje
mu cilju pa se likovnica približu
je previdno, vendar pa s pravim 
zaletom ustvarjalnosti, ki se po
sebno kaže v njeni grafiki.

če so njene barve trenutno pre- 
pthui-.ie le na odtenke rjave in 
rdeče barve z rahlo primesjo črne

in bele, pa je risalna zasnova teh 
pokrajin zelo razgibana, včasih za 
spoznanje tudi preveč drzna. So
dobne prijeme ustvarjalnosti ču
timo ob ponavljajočem poudarku 
barve, risbe in motivike pokrajin. 
Te so morda v nekakšni bodočno
sti K rasa. kakršen se bo na pri
mer kazal, ko ga bo ostarelo son
ce po sto tisočih, po milijonih let 
oblivalo le s šibko rdečkasto sve
tlobo ali pa kot se bo kazal v 
odsvitu požarov v nočeh po apo
kaliptični katastrofi atomske voj
ne. Zato je v teh slikah le redko 
kdaj videti drevo.

Zanimivo pri vsem tem načinu 
oblikovanja oglato zaokroženih 
skal je dejstvo, da na isti način 
Siaussova prikaže tudi silno raz
burkano morje z deli ladje, krme 
ali česa podobnega.

Grafičarka Siaussova je torej po
stala tudi slikarka, vendar izku
šenemu človeku ne uide zaznati, 
da nastaja neka kristalizacija v 
trenutnem izbruhu slikanja, kar 
se kaže na primer v tovrstni sli
ki, ki je obogatena z oljčno zele
nimi odtenki.

V prvih petih mesecih se je steklo že za poldrugo milijardo 
dolarjev tujih plačilnih sredstev • Zaskrbljenost za bodočnost?

Španija se že nekaj let razme
roma naglo razvijp. Ta razvoj 
se je začel pred dvema deset
letjema, ko so se začeli kazati 
prvi zadevni znaki, v zadnjih 
letih pa je to opazno iz leta v 
leto vedno več. Zaslugo za to 
ima turizem, predvsem pa seve
da tuji turizem. V zadnji dveh 
desetletjih so tuji turisti prine
sli v Španijo 40 milijard dolarjev, 
to se pravi 34 tisoč milijard lir. 
Za Španijo je bil in je še vedno 
turizem tisto, kar je za Vene
zuelo nafta.

In veletok turističnih dolarjev se 
nadaljuje. Glede tega je bilo lan
sko leto rekordno in vse kaže, 
da bo letošnje prav tako rekord
no. V lanskem letu je Španijo o- 
biskalo 40 milijonov tujih turi
stov, to se j ravi 5 milijonov več 
tujih ljudi kot šteje prebivalcev 
Španija. Glede tega je morda ne
koliko na boljšem edino le Av
strija, ki je v lanskem letu ime
la nad 80 milijonov nočitev pri
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V GOZDU TRŽAŠKIH ZASEBNIH RADIJSKIH POSTAJ

napredni Človek težko
IZPELJE SVOJE PROGRAME
Postaja Radio citta Trieste nima ljudi, nima finančnih sredstev 
in se ubada z vprašanjem, kako pritegniti tudi starejšo publiko

Navdušenje za zasebne radijske 
postaje, ki se je ob njihovem na
stanku polastilo mladih ljudi, je 
splahnelo: zasebni radijski oddaj
niki so razočarali. Predvsem mla
dino. In vendar deluje v našem 
mestu kakih dvajset privatnih ra
dijskih postaj. Upala bi si reči, 
da te odražajo politične razmere 
v Trstu, saj so po večini v rokah 
konservativnih, desničarskih kro
gov, precejšnje število mladine pa 
tem postajam hočeš nočeš sledi. 
Take radijske postaje so npr. Ra
dio Ombra, ki je v rokah libe
ralne stranke, Radio Stereo, ki jo 
podpira Lista za Trst, Radio 99 
in Radio Express, ki ju podpirata 
DN in MSI, Radio Tele Anter.na, 
Radio Insieme, ki propagira mor
monsko versto, ter Radio Rad;ca- 
le. ki je jasno priznala svojo poli
tično smer.

Edina tržaška radijska postaja, 
ki je v rokah levice in ki hoče biti 
odprta vsem naprednim silam je 
Radio citta Trieste ali bivši Ca- 
tiale 89. Zanimalo nas je zvedeti 
kaj več o delovanju te radijske 
postaje in smo stopili na njen se
dež. Riccardu in Giulianu, ki smo 
ju našli prav pred mikrofonom, 
smo postavili nekaj vprašanj.

Vpr.: Kako je pravzaprav na
stala vaša radijska postaja in ka
ko deluje?

Giuliano: Kot verjetno že veste, 
je prejšnja postaja, ki je bila v 
rokah levice in imela svoj sedež 
pri Sv. Jakobu, mislimo na Cana- 
le 89, morala zaradi prevelikih 
stroškov prenehati. Letos spomla
di je začela delovati naša posta
ja Radio citta Trieste, ki oddaja 
na isti valovni dolžini Ljudje, ki 
sodelujejo pri tej iniciativi, so po 
večini novi. Lj kakih 30 odst. jih 
je delalo pri prejšnji. Pravzaprav 
si naša postaja, ki je, podobno 
kot petnajstdnevnik «Rusi most», 
članica zadruge Radio citta Trie
ste postavlja nekoliko drugačne 
cilje kot bivši Canale 89. Ta je ho
tel biti do skrajnosti alternativen 
in si prav zaradi te skrajne linije 
ni znal pridobiti zadostnega šte
vila poslušalcev. Program radij
ske postaje mora ustrezati potre
bam najširšega kroga ljudi, priva
biti mora tudi starejše poslušalce, 
ne sme se omejiti na strogo an
gažirane in močno zahtevne odda
je. Včasih je lahko koristna tudi 
oddaja s kvizi, kajti človek ni 
stroj in potrebuje tudi malo od
diha.*

f Branko Babič

Vpr.: Imate tudi kak tehnični 
problem?

Riccardo: Predvsem smo sprti 
s postajo Radio Tele Antenna, ki 
je začela oddajati na naši valovni 
dolžini in mota naše oddaje. To 
počne nalašč. Drugi problem so 
prostori: čez tri mesece se bomo 
morali seliti. Najti pa moramo 
prostore v višjih predelih mesta. 
Čeprav imamo močan oddamik 
(600 vatov), nas visoke zgradbe 
okoli nas močno ovirajo. Trenutno 
poslušaš lahko naš program v 
vsem mestu, ob obalnem pasu do 
Tržiču in Gradeža, ne zaobjema
mo pa vse kraške planote. Menim 
pa, da nas slišijo tudi v Kopru.

Giuliano: Primanjkuje nam spo
sobnih sodelavcev. Navdušenje za 
delo privatnih poscaj, posebno če 
ni plačano, je splahnelo. Resno 
delo mladih ne zanima več. Lah
ko najdeš mlade ljudi 16, 17 let, 
ki bi se s to dejavnostjo le . igrali, 
težko je najti izkušeno osebje. 
Vrhu tega ljudem primanjkuje 
prostega časa, naše delo pa o- 
pravljaš le o prostem času. Fi
nančnih problemov pa sploh ne 
omenjamo. Imamo nad dva mili
jona dolgov. Edini dohodki priha
jajo od reklame in še tu, imamo 
težave, kajti ne sprejemamo vseh 
oglasov, pač pa le tiste, ki so v 
skladu z našo levičarsko linijo. 
Trgovci nas seveda malo podpira
jo s svojim oglasi, saj so po ve

čini melonarji in torej nasprotni 
našemu radiu.

Vpr.: Kdo pa je vaše občin
stvo?

Riccardo: Priznati moram, da 
je naš problem pritegnitev sta
rejših poslušalcev. Srednja sta
rost tistih, ki nam sedaj sledijo, 
se giblje okoli 20 do 22 let. Sicer 
pa je to problem vseh organizacij 
in ustanov, ki delujejo v okvirih 
nove levice. Približati se znajo le 
mladim. Prav zato skušamo čim 
bolj sodelovati tudi z zgodovinsko 
levico. Poleg tega pripravljamo 
vrsto oddaj o jx)sameznih mestnih 
okrajih, ki bodo obravnavale naj
različnejša vprašanja, vprašanja 
upokojencev, mladine, šolske mla
dine itd. Ciklus se bo končal z 
ljudsko prireditvijo na Trgu Ca- 
vana.

Vpr.: Kakšen pa je vaš pro
gram, kakšna .je vsebina vaših 
oddaj?

Giuliano: Tudi pri programira
nju oddaj težimo za tem, da bi 
se približali čim širšemu krogu po
slušalcev in da bi jim zares ne
kaj nudili. Naša postaja mora biti 
zares demokratična in se mora 
lotevati vseh problemov, vseh a- 
spektov življenja. Velik poudarek 
dajemo informaciji, torej radij
skim poročilom Ko se v mestu

SP

(Nadaljevanje na 6. strani)

samih 6 milijonih in pol domače
ga prebivalstva. Za Španijo ne 
vemo, koliko je bilo nočitev, ve
mo pa, da je že omenjenih 40 mi
lijonov tujih turistov lani pustilo 
v Španiji 5 milijard in pol dola
rjev. kar je za obilno tretjino več 
kot leto prej. Ta postavka je bi
la v lanskem letu, rekli bi lah
ko, za Španije rešilna, kajti po
magala ji je kriti zelo deficitar
no zunanjetrgovinsko bilanco. Za
vedati se moramo, da Španija, 
ki nima veliko industrije uvozi 
okoli 50 milijonov ton nafte na 
leto. kar je po dosedanjih cenah 
«čmega zlata* enakovredno do
hodku, ki ga ima od turizma. Po
mislimo, kaj bi bilo danes v Špa
niji, če bi državna blagajna ne 
mogla kriti te ogromne vsote.

Rekli smo. da bo tudi letos tu
ristična sezona rekordna, torej 
boljša od lanske. Nekateri pa me
nijo. da bi moglo priti do krize 
zaradi tako imenovane revalva- 
cije španske pesete. Pa se to ni 
zgodilo, vsaj doslej ne in vse 
kaže. da bo gostov letos še več, 
kajti v prvih petih mesecih je 
bilo za 14-odstotkov več tujih tu
ristov kot jih je bilo v istem raz
dobju lanskega leta, konkretno so 
do konca maja našteli že 11 mi
lijonov in pol tujih turistov, če 
pa upoštevamo dejstvo, da je bil 
lani dotok turističnega doiarja 
za obilno tretjino večji kot pred
lanskim, je 14-odstotno povečanje 
tujih gostov razmeroma nizko, 
neprimerno večji pa je dotok tu
je valute, saj so tuji gosti v tem 
času pustili v Španiji obilno mi
lijardo in pol dolarjev, kar je za 
35 odstotkov več kot v prvih pe
tih mesecih lanskega leta.

Samo on sebi je razumljivo, 
da si španski gostinci in z njimi 
vsi Španci ob tem manejc roke, 
toda glavna turistična sezona še
le prihaja. In v zvezi s tem se 
je začela širiti med gostinci ner
voza, ker so številne tuje agen
cije odpovedale že sklenjene po
godbe. Razlog temu je draginja. 
Ker pa so Španci poslovni ljudje, 
so se koj zavedli resnosti in so 
začeli nižati cene.
Ob tem je vredno povedati, da 

Španija ni več dežela cenenega 
gostinstva, kajti v zadnji dveh 
letih so se cene za tujega turista 
močno dvignile. V letošnjem letu 
pa za nadaljnjih 40 odst. Skratka 
odkar v Španiji ni omejitev v 
dviganju cen, gredo cene naglo 
navzgor in to kljub naporom o- 
blastij-da bi zavrli . inflacijo,, iles 
je. lani. so peseto revalvirali, ta
ko da je za tujega gosta danes 
za, ,20, odstotkov dražja kot pred 
dvema letoma. Z enim dolarjem 
je Američan pred dvema letoma 
in še lani imel od 85 do 90 pe- 
set, sedaj dobi za dolar le 66 
peset. Hkrati pa so se cene u- 
slugam, ko smo že rekli, dvignile.

To sicer ograža dotok tujih tu
ristov, vendar menijo, da ne bo 
tako negativno vplivalo, da bi se 
število gostov veliko zmanjšalo, 
kajti inflacije ne doživljajo le v 
Španiji, pač pa jo doživlja ves 
svet.

Kot sami pravijo, so v uredništvu postaje Radio citta Trieste na tesnem

44.
LJUDJE IN BOJI 

NA KOZARI
Pričevanje o vslaji in revolneiji 1911 - 1942 J

Vse naokrog se je že zaraslo gosto grmovje. Tja
0 se zavleki in sovražnik jih ni odkril. Morda se mu
1 dalo spustiti se v globel in jo je samo «pošpncal» 
brzostrelko. Po raznih luknjah v gostem grmovju, pod

kalami, v težko dostopnih globelih in celo na drevesih
0 se skrivali ljudje, da bi se rešili. V goste krošnje dre- 
es so se borci in drugi privezovali s pasovi, da ne bi pa- 
li, ko sta se jih lotevala spanec in onemoglost. Tako se 
h je veliko rešilo. Mnogi pa so za vedno ostali tam. Nem
ka in ustaška soldateska je temeljito preiskala Kozaro in 
jregledala skoraj vsak kotiček, kamor bi se lahko poskri- 
. Kamor niso mogli peš ali pa se jim ni ljubilo, so kraj 
rerešetali s kroglami in tako je marsikaterega tudi zade- 
). Še veliko let po vojni so domačini, ko so v gozdu se- 
ali drva, našli v krošnjah dreves okostnjake.

Najbolj strahotna je bila usoda okrog 500 ranjencev,
1 jih je sovražnik zajel v dolini reke Mlječanice, kamor 
o jih bili prenesli, da bi jih po preboju rešili iz obroča.

TRST A
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.30, 14.00,

15.30, 17.00, 18.00, 19.00 Poročila;
7.20 Dobro jutro po naše; 7.45 
Pravljica za dobro jutro; 8.05 
Ženska stran neba; 9.05 Zvoki La
tinske Amerike; 9.30 Iz beležnice 
Irene Žerjal; 9.40 Disco mušic;
10.05 Simfonični koncert; 11.35 
Uspešnice leta 1978; 12.00 V sta
rih časih; 12.30 Glasba v razvedri
lo; 12.45 Pristopanje k deželnim od
dajam; 13.15 Letošnja revija «Pri- 
morska poje» 14.10 Mladi znan
stveni raziskovalci: 14.20 Gremo 
v kino; 15.35 Na goriškem valu;
16.00 Zgodovina rock in pop glas
be; 16.30 Otroški vrtiljak; 16.50 
Malo dixielenda; 17.05 Mi in glas
ba; 18.05 Kulturni prostor.

KOPER
(Italijanski program)

7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 12.30,
13.30, 14.30, 15.30, 16.30, 17.30, 18.30,
19.30 Poročila; 8.00 Dober dan z 
glasbo; 9.00 Štirje koraki; 9.32 Lu- 
cianovi dopisniki; 10.00 Z nami 
je...; 10.15 Poje Zdenka Kovači- 
ček; 10.40 Glasba in nasveti;
11.00 Kam, svet mladih; 12.05 Glas
ba po željah; 14.00 Prijetno po
poldne; 14.33 Vrtiljak jugoslovan
skih motivov; 15.00 Samouprav- 
ljalec;' 15.33 Mini juke box: 16.00 
Kultura in družba; 16.55 Izletnik; 
17.32 Crash; 18.00 Glasovi in zvo
ki; 18.32 Melodije, ki jih ne mo
reš pozabiti; 19.32 Petkov koncert.

KOPER
(Slovenski program)

7.30. 8.25, 14.00, 15.30, 17.00 Po
ročila; 0.00 do 6.59 Prenos RL;
7.00 Glasba za dobro jutro; 8.00 
Pregled slov. tiska; 8.30 do 13.59 
Prenos RL; 14.03 Jugoslovanska 
pop scena; 14.37 Naši zbori pojo;
15.00 S polnimi jadri; 15.37 Glas

beni notes; 16.00 Prenos RL; 16.30 
Glasba po željah; 17.30 Aktualna 
tema; 17.35 Spored pesmi in ple
sov narodov Jugoslavije; od 18.00 
dalje Prenos RL.

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00, 14.00,

15.00, 17.00, 19.00, 21.00 Poročila;
6.00 - 7.20 Jutranje prebujanje;
7.45 Poštna kočija; 11.00 Opera - 
kviz; 11.30 Veliki italijanski popev
karji; 12.03 - 13.15 Vi in jaz; 14.03 
Radio 1 - jazz; 14.30 Zvezdne note; 
15.03 Rally; 15.35 Errepiuno: po
poldanska srečanja; 16.40 Mladina 
in klasična glasba; 17.00 Buffalo 
Bill, radijska priredba; 17.30 
Glasbeni program z Mino; 17.55 
Mala zgodovina angleških besed;
18.05 Rdeči hudiči: zgodovina ita
lijanskega kolesarstva; 18.35 Ali 
veš?; 19.20 Radio 1 - jazz; 20.25 
Razsodba; 21.03 Simfonični kon
cert.

LJUBLJANA
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 13.00, 15.00, 16.00, 20.00 Po
ročila; 7.50 Dobro jutro otroci!;
8.30 Iz naših sporedov; 9.08 Glas
ba za dober dan; 9.30 Glasbena 
pravljica: 9.41 Naši umetniki mla
dim poslušalcem; 10.05 Z radiom 
na poti; 10.45 Turistični napotki;
11.05 «Rezervirano za...»; 13.10 Z 
orkestri in solisti; 13.30 Kmetijski 
nasveti; 13.40 Pihalne godbe; 14.00 
Danes do 14.00; 14.30 Priporočajo 
vam...; 14.50 Človek in zdravje;
15.05 Arija in divertimento; 15.25 
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo; 16.30 Napotki za turi
ste; 16.35 Od melodije do melodi
je; 17.00 «Vrtiljak»; 18.00 Studio 
ob 18.00; 19.00 Od arije do arije;
19.30 S knjižnega trga; 20.35 Lah
ko noč, otroci!; 20.45 Minute z 
ansamblom štirje kovači; 21.00 U- 
ganite, pa vam zaigramo....

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

12.30 Argumenti
13.00 Danes risanke
13.25 Vremenska slika
13.30 Dnevnik
14.00 Jezik za vsakogar: 

francoščina
18.15 Vsakdanja pravljica
18.20 Ana, dan za dnem — 31. del
18.35 Moj prijatelj konj — 3. del 

Bouzkachi
19.00 Spazio libero: 

programi pristopanja
19.20 Peyton Plače, 21. nadalj.
19.45 Almanah

in Vremenska slika
20.00 Dnevnik
20.40 Tam tam 

Aktualnosti Dnevnika 1
21.35 Teleclub 

Goli uradnik
Ob koncu Dnevnik 
in Vremenska slika
Drugi kanal

10.00 Kinematografski program
12.30 Vidim, slišim, govorim: 

Knjige
13.00 Dnevnik 2 — Ob 13. un
13.30 Dokument in tehnike obnove
18.00 Montecatini: Kolesarstvo 

Sledi program za mladino
18.15 Gor ih dol po Italiji
18.40 Gosji čuvaj — dok.
18.55 Dnevnik 2 — šport
19.15 Prigode Blacka Beautgja — 

TV film
Dolg
Napoved vremena

19.45 Dnevnik 2 — Odprti studio
20.40 Luigi Ganna detektiv 

Prigode milanskega razisko
valca, 1. del

21.45 LTtalia del boom
22.45 Sereno variabile

Ob koncu Dnevnik 2 — 
Zadnje vesti

JUGOSLOVANSKA TV
Ljubljana

18.20 Poročila
18.25 Deček Skok, otroška serija
18.40 Otroci kamnov, nadalj.
19.05 Tri srca, 

zabavno-glasbena oddaja
19.35 Obzornik
19.45 človekovo telo:

Vegetativni ’živčni sistem
20.15 Risanka
20.30 TV dnevnik
21.00 Slovenski kraji med seboj: 

Tržič. Žiri
22.35 Franic Ross na prostosti, 

serijski film
23.25 TV dnevnik
23.45 «625»
24.00 Jazz m enkranu:

Kvintet Giorgio Gaslini
Koper

20.25 Odprta meja 
20.50 Stičišče
21.15 TV dnevnik
21.30 Leto Gospodovo 1573 — 

film
Režija: Vatroslav Mimica _ 
Igrajo: Fabijan šovagovič, 
Charles Milot, Srdjan Mimi
ca, Marina Nemet, Pavle 
Vujišič

23.15 Propagandna oddaja
23.30 Glasbeni nakturno:

Koncert za violončelo 
in orkester
Zagreb

19.45 Danes v skupščini
21.00 Peta stran studia, 

zabavno-glasbena oddaja
22.00 A. Tolstoj: Trnova pot — 

TV nadali.
ŠVICA

20.05 Rešimo džunglo
20.35 Stric z Algerije — film
22.45 Zgodba Fentona Candbyja, 

film

Vranich 
in Callea
Na nedavni razstavi v miljski 

galeriji «Lo Squero» sta Carmelo 
Vranich in Giuseppe Callea pred
stavila svoje najnovejše stvarit
ve, ki se posrečeno dopolnjujejo. 
Za Vranicha bi mogli reči, da o- 
staja na višku svojega razumsko 
poglobljenega slikanja, vendar pa 
v delih, ki jih je tokrat razstavil, 
ne posega toliko z razumom v bo
dočnost sveta, ker ga pričenja za
nimati daljnja preteklost, ki se 
nam je odkrivala na tej razstavi 
predvsem v nizu osmih slik s kup
nim naslovom Stonehedge, to se 
pravi tistega zgodovinskega kraja 
v Angliji, kjer se ogromni neokle- 
sani kamniti stebri keltiskih men- 
hirjev že tisočletja pnejo visoko 
v nebo. Njihovo še vedno tajin- 
stveno bitnost ali točneje njihov 
neodkriti davni namen- Vranich 
razvozljava surrealistično v pre
finjeno zasnovani lepoti valujočih 
oblik in barv žvepleno olivnih od
tenkov na močnih teminah, sim
bolih davnega časa.

Algasto razvejani pasovi in pro
zorni barvni pajčolani plahutajo 
v čudežnih prepletih kot nekakšna 
hektoplazma duhov druidskih sve
čenikov starih Keltov na ozadju 
nebotičnikov. Se pa Vranich, se
veda, v velikih platnih ne odreka 
niti temu. da bi nam prikazal ču
doviti svet bodočnosti, ki ga bo 
pogojeval nadaljtii razvoj znano
sti. Ta svet pa bo bolj fantasti
čen, kot si ga moremo zamisliti.

K tem pretehtano uravnoveše
nim primerom razgibanih kompo
zicij se dobro prilagajajo Calle- 
jeva dela. So to nekake hibridne 
povezave slike s kiparstvom, po
dane v obarvanih visokih reliefih 
pod steklom štirikotnih plitvih 
škatel, v steklenih nizkih oma
ricah «z relikvijami». In res so v 
njih podane relikvije, toda relik
vije žalostne sedanjosti, kot so 
ostanki strmoglavljenih letal, mo
torjev in podobne šare, seveda 
podane v njihovi resničnosti, pa 
čeprav v obliki igrač iz plastične 
snovi. Vse to pa pogreznjeno in 
zamotano v cunjaste oblike z ab
straktnim videzom, ki jih Callea 
pričara s toplotnim obdelovanjem 
termoplastičnih snovi. Vsekakor 
zelo zanimiv pojav na obrobju 
tržaškega kiparstva.

V Italiji - Codroipo (Furlanija - Julijska krajina) 

vam uredi stanovanje za ceno ene same sobe
KOMPLETNE SOBE:
omara s 6 vrati in ogledalom, zakonsko 
postelja z vdelanimi lučmi in radioaparatom, 
nočni omarici, oblazinjen stol
cena: od 30.000,— din dal|e.

DNEVNE SOBE:
miza, 6 stolov, luči, radioaparat
od 21.814.— din dalje

SEDEŽNE GARNITURE:
5 usnjenih foteljev
od 29.768,— din dalje 
5-sedežni divan iz blaga 
od 7.442,— din dalje

OTROŠKE KOMPLETNE SOBICE:
omara, postelja, nočna omarica, pisalna miza, 
knjižnica, stolice
od 6.884.— din dalje

ofl ro®d)o []@
CODROIPO - UD — Italia — Tel. 91354 
Pontebska državna cesta (Pontebbana), blizu Ville Manin

Kot vemo, preboj na tem sektorju ni uspel. Lahko si zami
slimo tragedijo teh borcev, ki so nemočni ležali na vozo
vih in nosilih in so nenadoma zagledali sovražnika. Na 
tem mestu je bil namreč sovražnikov prodor tako hiter, 
da ni bila mogoča nobena obramba. Sovražnik je vse ra
njence zverinsko pobil, skupaj z bolniškim ošeibjem in za- 
ščitnico, kolikor se jih ni uspelo umakniti. Ta katastrofa, ta 
poboj nemočnih ranjencev nas je dolgo mučil in prega
njal. Nikakor se nismo mogli sprijazniti z dejstvom, da je 
toliko naših izvrstnih tovarišev, soborcev in junakov ne
štetih bitk moralo tako strahotno in nemočno v smrt.

Ko je prenehal vsak odpor, se je sovražnik lotil na ši
roki fronti in v gostem strelskem stroju prečesavanja Ko- 
zare. Kljub temu se je, kot vemo, mnogim le uspelo izmak
niti, posameznikom ali celo majhnim skupinam. Predvsem 
so bili to borci, ki so bili dovolj spretni in izkušeni v gi
banju ter prikrivanju pred sovražnikom. Mnogi so se po
dnevi potuhnili, ponoči pa, ko je sovražnik miroval, pre
vidno prehajali na drugo stran, v njegovo zaledje. Veči
noma je to uspelo domačinom, ki so poznali vsako kozar- 
sko stezico. Polovica borcev od 900, ki se nas je zbrala po 
ofenzivi na Paležu, je ostala v obroču in večji del teh se 
je tako rešil. Ogromno večino civilistov, ki so ostali v o- 
broču — bilo jih je blizu 60.000 — pa je sovražnik zajel in 
jih gnal pred seboj najprej na zbirna mesta, od tam pa v 
razna koncentracijska taborišča. V teh taboriščih je so
vražnik razdelil ljudi, ločil otroke od staršev, med odra
slimi pa odbiral aktiviste, člane in predstavnike NOO, po 
informacijah seveda, ki jih je dobil od svoje obveščeval
ne službe. Zlasti je iskal člane partije, ker jih je imel za

•elito« organiziranega upora. Teh je zbral okrog tri tisoč 
in jih odpeljal v taborišče v Zemun, kjer jih je po kratkem 
zasliševanju postrelil. Vso veliko množico ljudi pa je raz
selil po ustaških koncentracijskih taboriščih Jastrebarsko, 
Stara Gradiška, Sisak in še v nekatera manjša mesta. Tu 
je odbral fizično sposobne in jih pošiljal na prisilno delo 
v Nemčijo in celo na Norveško. Večino žensk pa je zapo
slil po nemških veleposestvih v okolici Bosanske Gradiške 
in bližnjih krajev, zlasti pa v Slavoniji, kjer je prav tisti 
čas bila žetev in spravljanje poljskih pridelkov.

GENOCID NAD OTROKI
Najbolj nečloveško in barbarsko pa so ustaši ravnali 

z otroki. Da so lahko odrasle in matere poslali na prisilno 
delo, so otroke do 14 let ločevali od staršev. To ločevanje 
je bilo izredno nasilno. Bili so primeri, ko so matere, ki se 
niso hotele ločiti od svojih otrok, ubijali, da so jim lahko 
iztrgali sinove iz rok. Ko so ustaši tako ločili otroke od 
staršev, so jih strpali v posebne barake, kjer so živeli v 
skrajno nečloveških razmerah. Teh otrok je bilo okrog 25 
tisoč. Stlačeni v umazanih barakah in brez zdravstvene 
nege so naglo slabeli. Nakopali so si razne nalezljive bo
lezni in množično umirali, zlasti manjši (dojenčki in od 
treh do štirih let), ki niso bili dovolj odporni. Redovne se
stre so kozarske otroke naravnost morile. Solile so jed s 
sodo namesto s soljo in otroci so umirali v lastnem diare- 
tičnem blatu. To je bil tudi namen ustašev: «Pokončati 
partizansko zalego«. Nekaj starejših so poskušali celo pre
vzgojiti v ustaške janičarje in so nad njimi uvedli najstro
žji režim ustaške prevzgoje. Bili so to zločini brez primere.

O položaju teh otrok in ravnanju z njimi se je kmalu 
razvedelo v širši javnosti, kar je izzvalo ogorčenje in prote
ste prebivalstva okoliških krajev in v samem Zagrebu. Za
grebški komunisti so s pomočjo Rdečega križa takoj or
ganizirali prizadevanja za reševanje kozarskih otrok. Pr0" 
ko raznih zvez, ki jih je imela partijska organizacija ce
lo v samem vrhu ustaške vlade, je na intervencijo vpliv
nih ljudi in pod pritiskom javnosti socialno ministrstvo 
NDH odobrilo Rdečemu križu, da organizira zdravstven« 
in drugo pomoč otrokom. Tako je bila akcija reševanja teh 
otrok legalizirana in Rdeči križ se je je lotil z velikim pri* 
zadevanjem. Ustanovljena je bila posebna zdravstvena eki
pa zdravnikov, bolniških sester in socialnih delavcev, se
stavljena večinoma iz aktivistov (komunistov) in antifaši' 
stov - simpatizerjev osvobodilnega gibanja. V Zagrebu i° 
okolici je bilo ustanovljenih nekaj sprejemnih postaj, ka
mor so pošiljali otroke, ki so bili potrebni nujne zdravni
ške pomoči. Tu so bili v zdravniški negi toliko časa, da so 
ozdraveli in se dobro okrepili. Medtem pa so med ljudmi 
organizirali nadaljnjo skrb za te otroke, da jih ne bi p°' 
novno poslali v koncentracijska taborišča. V to humano de
lo se je vključevalo vse večje število ljudi in ustanovljeni 
so bili odbori pomoči v vseh krajih, kjer so bila sprejem*' 
lišča kozarskih otrok in tudi drugod, ko so slišali in zve
deli za njihovo tragedijo. Vse večje število družin se j® 
javljalo in sprejemalo otroke v svojo družinsko oskrbo. 
Največ teh družin je bilo v Zagrebu, kjer je partijska or
ganizacija razvila široko akcijo reševanja. Na ta način j® 
bilo rešenih 12.600 otrok, kar je polovica vseh, ki so bih 
prignani v koncentracijska taborišča.
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KOŠARKA PO ZAKLJUČKU 21. EVROPSKEGA PRVENSTVA V TURINU

So vjetihitrejšim s pomlajeno postavo
Tarakanov nova evropska zvezda - Izrael s štirimi porazi na drugem 
mestu - Težki časi za Jugoslavijo in Italijo - Odlična organizacija

TURIN — 21. evropsko košarkar
sko prvenstvo se ni končalo z urad
no svečanostjo v veliki turinski šport
ni dvorani, ko je Sergij Belov, ka
petan sovjetske reprezentance, viso
ko dvigoval velik pokal. Trofejo so 
Podarili prijatelji, z Borisom Stan
kovičem na čelu, v čast pred dve
ma letoma umrlega bivšega pod
predsednika FIBA. Slavje se je na
daljevalo pozno v noč v mogočnih 
prostorih Fiata, kjer so se zbrali 
organizatorji, igralci, delegacije, čas
nikarji in italijanski košarkarski de
lavci.

Korwin< duša organizacije
Zbranim gostom so spregovorili 

Predsednik italijanske košarkarske 
zveze Enrico Vinci, pa še drugi tu
rinski športni delavci, ki so omogo
čili, da je letošnje prvenstvo izred
no dobro uspelo. Kot je dejal Vinci, 
nosi največje zasluge za uspeh te 
manifestacije košarkarski delavec 
Korwin, ki se je požrtvovalno vrgel 
na delo že pred letom dni. Ustvaril 
jo vse pogoje, da je organizacija 
odlično uspela in, kot je dejal pie
montski odbornik za šport Moretti, 
ie športna Evropa spoznala Turin. 
Obenem se je tudi italijanska mladi
na še v večji meri približala športu.

Na dlani je, da je bila organiza- 
ri.ia tega EP dokaj dobra. Sicer pa 
o tem nismo imeli dvoma: sponsori- 
sacijo te prireditve je sprejel Sisport 
FIAT, kar je bilo in je seveda ve
liko jamstvo.

Nagrajena dva Jugoslovana
Sledilo je nagrajevanje, ki je v 

začetku potekalo v toplem vzdušju 
*n je nato postajalo vse bolj muč- 
Jto. ko so si odgovorni odborniki ita
lijanske zveze v bistvu. .. sami iz
menjavali darila in plakete. Tudi pri 
Jem pa je Rubini pokazal svojo ve
liko mero fair-playa in diplomatske 
sposobnosti: svojo plaketo je Trža
čan Cesare Rubini podaril kapetanu 
Sovjetske reprezentance Sergiju Be- 
lovu, kar so vsi prisotni pozdravili 
* bučnim ploskanjem.

Plakete pa so prejeli naslednji ko
šarkarji:

Krstulovič (Jugoslavija) kot naj
boljši pri metih izpod koša (12:14).

Hozez (Izrael) kot najboljši pri me
tih iz srednje razdalje (8:12).

Bonamico (Italija) kot najboljši 
Pri izvajanju prostih metov (12:14).

Bereovich (Izrael) kot najboljši 
strelec finalne skupine (113 točk).

Miškin (SZ) kot najboljši pri lov
ljenju odbitih žog (40)..

Delibašič (JugoslavijajMcot najbolj
ši za asistence (10).

Skala (ČSSR) kot najboljši brani
lec prvenstva.

Sovjeti še močnejši?
Sovjetska zveza je povsem zaslu

zeno osvojila prvo mesto, in to, pra- 
y>jo «kljub Gomelskemu*. Gomelski 
je namreč v košarkarskem svetu ve
ljal za slabega stratega in za staro
kopitnega košarkarskega vodjo. Kon- 
tirašin je bil nedvomno priljublje- 
nejši. No, tokrat gre zveznemu tre
nerju SZ vse priznanje, da je znal 
dobro uskladiti svojo reprezentanco.

Sovjeti so torej začeli daljnosežno 
košarkarsko pot. Homicius, Taraka
nov, Miškin (Lopatov), Tkačenko,
Belostenji... ni v Evropi take mla
de in močne postave.

Spremeniti
sistem tekmovanja
Razpleti na tem EP so pokazali, da 

sistem tekmovanja ni odražal moči 
reprezentanc. Izrael je, na primer, 
izgubil kar štiri tekme, pa je vse
eno osvojil srebrno kolajno. Jugosla
vija je bila dvakrat poražena in se 
je uvrstila le na tretje mesto. Italija 
je bila trikrat poražena in je ostala 
na petem mestu itd.

Pa tudi sistem dodatnih tekem za 
3. in 1. mesto kaže, da je le za 
dodatno napolnitev blagajn organi
zatorjev.

OB ROBU NEDELJSKI TEKMI TRIESTINE S PARMO

Bo sistem tekmovanja na prihod
njem EP v Pragi leta 1981 ostal ne
spremenjen? Kaže, da bo.

Preprečiti polemike
O Jugoslaviji smo na tem EP do

sti pisali. «Plavi» se vračajo domov 
z bronasto kolajno, kar je seveda 
neuspeh. Italijanski trener Zorzi 
nam je o Jugoslaviji takole rekel: 
«Nad igro Jugoslavije navsezadnje 
ne moremo biti razočarani, Kiča- 
novič, Delibašič, čosič in ostali so 
pokazali svojo neizmerno vrednost.

Toda jasno je bilo, da v jugoslo
vanski reprezentanci nekaj ne gre. 
Verjetno medsebojni odnosi. Verjet
no kaj drugega. Od Jugoslovanov 
je bil po mojem mnenju, najboljši 
Delibašič.*

To je mnenje priznanega italijan-

Druga plat medalje
Šport ni vedno tisto, kar si pod to besedo predstavljamo

Eurobasket '79
postavo je uvrstil nekaj mladih 

košarkarjev, ki bodo prav kmalu 
gonilna sila te reprezentance. Tu so: 
Bomicius (19 let, 190 cm, Žalgiris 
Kaunas), Sergej Tarakanov (21 let, 

cm, Spartak Leningrad), Andrej 
^opatov (22 let, 205 cm, CSKA Mo- 
?kva) in Aleksander Belostenji (21 

214 cm, Strojtel Kijev). Med te 
JjjTalce nismo uvrstili še Vladimira 
Pečenka, ki (čeprav ima le 21 let) 
je stari znanec košarkarskih parke- 
ti)v- V to skupino mladih pa ne
dvomno sodi še Anatolij Miškin, 25 
!et, ki pa je v velikem finalu z Iz- 
faelom nekoliko razočaral.

Sovjetska zveza je torej ubrala 
jugoslovansko pot», obnovila je svo- 
?e vrste in vrsta teh mladih košar
karjev si je na EP pridobila izced
il0 dragocene izkušnje, ob Sergeju 
oelovu, Stanislavu Jereminu, Vladi- 
JJtiru žigiliju. Pri tem pa menimo, 
ra bi lahko Gomelski pustil doma 
•ri veterane, ki se tu v Turinu res 
JUso izkazali. Ti so: Ivan Edeško (34 

195 cm), Alihan Žarmuhamedov 
'ri let, 206 cm) in Aleksander Sal
dov (30 let, 191 cm). Verjetno so 
^ ti košarkarji poslovili od repre
zentance prav tu, v Turinu, in to z 
l|atom.

Tarakanov navdušil
Mladi Tarankanov je, po našem 

jupenju, gotovo najlepše preseneče
ne tega prvenstva. To je sijajen i- 

«ralec, ki je pokazal vso svojo vred- 
ust prav v tekmi z Jugoslavijo in 
Udi v zaključnem srečanju z Izrae- 

jJ*1- Tarakanov ima odličen met iz 
koka. Odlično skače pri lovljenju 

d^oitih žog, tako v obrambi kot v 
aPadu. V igri je stalno aktiven. Sko- 
aJ ni akcije, v kateri ne bi bil Ta- 

,akanov soudeležen. Odlično si pri- 
rt°ri prostor v obrambi in v napa- 

Skratka, daleč najboljši med 
nladimi in eden boljših sploh na tem 

t,ryenstvu.
t, preden košarkar bi lahko postal 
7^1 visoki center Belostenji. »Moral 

ni ga vzeti v roke kak ameriški 
i» erri nam te povedal neki itali- 
tjriki košarkarski strokovnjak in s 

»e strinjamo.

Nogometna tekma med Parmo in 
Triestino je v marsikaterem pogledu 
presegla mejo športnega dogodka in 
postala kulturno, politično in social
no doživetje.

Na prvi pogled lahko povzroča dol
ga karavana navijačev, ki je s po 
sebnimi vlaki, avtobusi ali osebnimi 
avtomobili prevozila preko 200 km 
do Vicenze le zato, da bi si ogleda
la športni dogodek provincialnega 
odmeva, smeh, ali pa je lahko po
vod za ironično razglabljanje. Isto 
velja prav gotovo za kilometre ti
skanih vrstic in kilograme težkega 
svinca, ki so jih razni dnevniki in 
tedniki posvetili temu dogodku. To
da če pomislimo, da se je na to ne
običajno turo podalo preko 10.000 Tr
žačanov (na melonarski shod v Rim 
jih je šlo le 50) je vse skrpaj vredno 
podrobnejšega komentarja.

Ne bomo se spuščali v kakršnako
li sociološka ali psihološka teorizi- 
ranja, tudi zato, ker so se fenomena 
nogometnega navijanja lotili bolj ali 
manj neuspr.šno že marsikateri »iz
vedenci*, vseeno pa lahko o trža
škem navijaču formuliramo skromno 
hipotezo. Triestina mu v športu po
meni to, kar mu »Lista za Trst* po
meni v politiki. V njej se odražajo 
mešani občutki nostalgike, ko je bi
la ekipa (in mesto) močna in spo
štovanja vredna, vitimizma (»tuji* 
italijanski sodniki, ki so do Triesti- 
ne pristranski) in prepričanja, rekli 
bi oholosti, da ima Triestina kot od
raz mesta Trst, ne glede na svojo 
igralsko kvaliteto, pravico do napre
dovanja v višjo ligo (tako imenovane 
privilegije).

Značilno pa je, da take argumente 
še najbolj podpira tržaški italijanski 
dnevnik, ki se sicer (vsaj uradno) 
ne opira na tovrstno politiko in za
vrača tako mišljenje.

In zato se ne smemo čuditi, če je 
v zadnjih domačih nastopih pred 
volitvami, »Lista za Trst* delila ob 
mestnem stadionu svoje zastavice, 
ki so se potem igravo mešale s klub
skimi. » » *

Da je nogomet nekaj več kot go
la športna predstava in se okoli nje
ga vrtijo politični, ekonomski in dru
gi interesi, o tem pričajo še neka
teri dogodki z nedeljske tekme med 
Triestino in Parmo.

Pred pričetkom tekme se je na 
stopnišču stadiona v Vicenzi razvnel 
pretep med navijači obeh ekip. Konč
ni obračun: zlomljen nos in pa ostra 
nožna zareza v lice tržaškega «sup- 
porterja*. Varnostni ukrepi so bili 
minimalni: zakaj? Enostavno zato, 
ker je celotno organizacijo srečanja 
sprejel domači klub Lanerossi, celo
ten dobiček pa si je prilastila nogo
metna zveza. Zakaj bi torej Vicenza 
na lastne stroške plačevala posebne 
redarje? Navijači pa naj se kar spo
padejo med seboj...

Mnogo hujši dogodek pa se je, po 
našem mnenju, pripetil na igrišču 
samem, čeprav ga nihče med novi
narji v svojih poročilih ni omenil.

Pripetilo se je torej, da se je v 
76. min. poškodoval igralec Parme 
Agretti. Vratar Boranga je med ak
cijo s pestjo odbil žogo, pri tem pa 
zadel glavo svojega nesrečnega so
igralca. Agretti je dobrih pet minut 
ležal na tleh, končno pa ga je ma
ser Parme postavil na noge in igra 
se je mirno nadaljevala. Agretti pa 
je še naprej taval po igrišču skoraj 
polzavesten. Sploh ni sledil igri in 
malo kasneje je zopet obležal na 
tleh, z glavo med rokama. Medici
na, če ne že človečnost, terja, da bi 
igralca nemudoma odpeljali z igri
šča v bolnišnico. Vsak, komaj diplo
miran zdravnik ve, da možganska 
travma zadobi hujše posledice prav 
takrat, ko je pacient podvržen na
daljnjim udarcem in gibom in če 
pomoč ni takojšnja (tipičen je tak 
primer v boksu). Toda nogometna 
tekma je «važnejša» od življenja 
človeka. Trener Maldini je že pred 
tem zamenjal igralca in odstop A- 
grettija bi pomenil, da mora Parma 
igrati z desetimi možmi. Zato je bil 
ubogi Agretti zopet postavljen na 
noge, »usmilili* so se ga šele takrat, 
ko je pričel bruhati. Igrišče pa je 
zapustil komaj ob izteku reguralne- 
ga časa (zaradi neodločenega izida 
je bilo treba odigrati podaljške), 
morda zato, da bi trener lahko na
tančneje proučil nadaljnjo taktiko 
srečanja ...

(ak)

KOŠARKA

BOR A V PROPAGANDNI LIGI

Po treh letih 
končno uspeh

Bor A — Alabarda 58:47
(23:24)
BOR: Bradassi (k) 24 (2:5), Pao

li, Volk 21 (1:3), Tavčar 6, Jago
dic 2, Zaccaria, Tremul 5 (0:3), Jo
gan, Semen, B. Tavčar.

V prenešeni tekmi z Alabardo so 
borovci sicer visoko, a prav gotovo 
ne na lahek način zmagali. Tako 
so se maščevali za poraz, ki so ga 
doživeli v prvem delu prvenstva. S 
to zmago pa so se tudi povzpeli na 
prvo mesto (skupaj z ekipo Don 
Bosca) lestvice, ki pa se do konca 
ne bi smela bistveno spremeniti. S 
tem so mladi borovci želi nedvomno 
velik uspeh: kronali pa so tudi svoj 
triletni trud.

Tekma je bila zelo zanimiva. »Pla
vi* so namreč začeli pogumno in 
so se kljub nekoliko nižji postavi 
uspešno upirali nasprotniku. Ekipi 
sta se izmenjavali v vodstvu, ven
dar pa se nobena ni dosti oddaljila 
od druge. Enakovredno sta se borili 
kar skozi tri izmed štirih četrtin. V 
zadnjem delu tekme pa so »plavi* 
z izvrstno obrambo, dobrim skokom 
ter bolj dinamičnim napadom le 
zlomili nasprotnika. Ta je sicer sku
šal spremeniti potek tekme s presin- 
gom, ki pa je Alabardi prinesel le 
še hujši poraz.

Borovci so tako želi zasluženo 
zmago, ki je potrdila njihovo bolj
šo tehnično in telesno pripravo, 
istočasno pa tudi večjo željo po 
zmagi. Meko

skega prvaka, s katerim se tudi na
čelno strinjamo. Bojimo pa se. da 
se evropsko prvenstvo za Jugoslavi
jo ni končalo v Turinu. Razočaranje 
v jugoslovanskem taboru je bilo do
kajšnje in razočaranje se bo nada
ljevalo tudi ob povratku v Jugosla
vijo z znanimi posledicami. V iska
nju krivcev za spodrsljaj bo neiz
bežno prišlo do neljubih in predvsem 
do nekoristnih polemik, toda ve se, 
da s polemikami se prav nič ne reši.

Če so pred EP zaupali Skansiju 
reprezentanco, naj z njim analizira
jo napake EP in naj pripravijo nov 
delovni plan, kajti pred vrati so 
nove, zahtevne preizkušnje: medite
ranske igre, univerziada in seveda 
olimpijske igre v Moskvi.

«Azzurri» povsem
odpovedali
Če stanje v jugoslovanski repre

zentanci ni rožnato, gotovo tudi sta
nje «azzurrov» ni briljantno. Res je, 
da je Italija na tem prvenstvu na
stopila brez treh ključnih igralcev 
(Marzorati, Della Fiori in Barivie- 
ra). Toda poraja se vprašanje kaj 
bi Primo dosegel tudi s temi košar
karji?

Predsednik FIP Enrico Vinci je 
te dnj dejal: «Treba je rešiti itali
jansko reprezentanco. Boril se bom 
zanjo, da bo dostojno zastopala I- 
talijo na olimpijskih igrah.*

Kaj je s tem mislil Vinci? Kako 
misli rešiti italijansko reprezentan
co, je znano. Bori se, da v Italiji 
nastopa le en igralec s tujo regi
stracijo. Pri tem bo seveda naletel 
na velik odpor, kajti znano je, da 
italijanska košarka živi cd sponsori- 
zacije velikih družb in le-te zahte
vajo, da se njihovi izdelki primerno 
reklamizirajo. Če se bo prvenstvo 
kakovostno poslabšalo, če bo velika 
masa ljudi zapuščala dvorane, če 
bodo časopisi posvetili košarki manj 
prostora, potem je jasno, da bo ita
lijanska košarka zabeležila nevaren 
zastoj.

Jasno pa je tudi, da po tej poti 
ni mogoče nadaljevati. Državna re
prezentanca mora biti gonilna sila 
vsake aktivnosti in na dlani je, da 
je sedanja italijanska reprezentanca 
dokaj skromna. Mladih, ki bi za
menjali izkušene košarkarje, kot so 
Menegbin, Della Fiori, Bariviera in 
drugi, ni.

Bo Vincijeva zamisel rešila re 
prezentanco? V to dvomimo, kajti 
razlogi, da «azz'irri» igrajo dokaj 
skromno, so globlji.

Kratka ocena ostalih
In še beseda o ostalih reprezen

tancah. O Izraelu smo dosti pisali. 
Je največje oresenečenje tega pr
venstva. ' ČSSR"rje pokazala svoje 
stare vrline in še več starih napak. 
Brabenec, Kropilak in Skala so bili 
najboljši.

Španija je praktično končala pr
venstvo, ko je izgubila tekmo (mar 
jo je zares izgubila?) z Italijo. Do
tlej je prav Španija s svojo moder
no igro pokazala največ. Ilorente, 
San Epifanio, De la Cruz in vete
ran Brabender so bili najboljši v 
Diazovi reprezentanci.

BRANKO LAKOVIČ

Drobiž iz Turina

NOGOMET

Okrepitev Olimpije
V tretjem dnevu prestopnega roka 

nogometašev je ljubljanski nogomet
ni klub Olimpija dobil prvi okrepit
vi in sicer napadalca Bošnjaka (prej 
Sarajevo) in štoperja Hajduka (prej 
Čelik). Prvi ima 24 let, drugi 28, 
podpisala pa sta dveletno pogodbo. 
Olimpija se je resno zanimala tudi 
za Sarajevčana Repčiča, ki pa je 
medtem že pristopil k Crveni zvezdi.

KOLESARSTVO

HORGEN - Belgijec Andre Die- 
rickx je osvojil deveto etapo kole
sarske dirke po Švici pred rojakom 
Wesemaelom, ki pa še vedno vodi 
na skupni lestvici.

">■ - ........—:

CARCASSONE — Francesco Mo- 
ser je zmagal na kolesarski dirki po 
Auvergneju. Zadnjo etapo pa je o- 
svojil Italijan Guido Carcassone.

ORIENTACIJSKI POHOD

V nedeljo bo v Bazovici, v orga
nizaciji ŠD Zarja, tekmovanje v 
orientacijskem pohodu. Pravilnik 
tekmovanja bomo objavili jutri. Tako so se Sovjeti veselili svoje zmage na evropskem košarkarskem prvenstvu v Turinu

ATLETIKA OB 20-LETNICI BORA

V sredo mednarodni miting
Nastopili bodo številni tekmovalci iz Jugoslavije, 
Avstrije in Italije - Tekmovanje bo na «Grezarju»

Le Kičanovič profesionalec
Slavni cmer iški trener Dave Ga- 

vitt, ki bo vodd ameriško reprezen
tanco na olimpijskih igrah v Mo
skvi, je izjavil: *Na tem evropskem 
prvenstvu me je le en košarkar 
navdušil in sicer Kičanovič. Po mo 
jem mnenju tri lahko le Kičanovič 
igral v ZDA med profesionalci. 
Manjka mu sicer nekaj moči, pri 
vsem ostalem pa je povsem enako
vreden ameriškim profesionalcem.

Košarkarji pretežki
za turinska dvigala
Odkar so se v hotel Ambasciatori 

namestili košarkarji, ki nastopajo 
na evropskem prvenstvu, se je de
setkrat pokvarilo dvigalo. Po zad
njem popravilu so na vrata obesili 
napis: pet oseb ali trije košarkarji 
ali pa samo Tkačenko naenkrat v 
dvigalo.

Na nogomet ali košarko?
le v prvih dneh EP je med ju- 

goslovanskimi časnikarji tekla v 
glavnem beseda. .. ne o košarki, 
temveč o nogometnih dogodkih v Ju 
goslaviji in še posebno o veliki 
borbi za naslov jugoslovanskega pr
vaka. Kaže torej, da so bili košar
karski razpleti drugačnega pome
na. Kako tudi ne, če so pa splavit 
igrali pod svojimi sposobnostmi.

Varajiču «superoscar»
Žarko Varajič, član sarajevske 

Bosne in jugoslovanske reprezen
tance je prejel nagrado *super- 
oscar» za najboljšega košarkarja v 
letošnji sezoni, ki mu jo je peklo 
nila Algida iz Rima.

»Zavedam se, da sem prejel na 
grado izključno za svojo igro v fi
nalni tekmi v Grenoblu. Sicer pa 
bi to nagrado bolj zaslužil Deliba
šič'■» je priznal Varajič po prejemu 
lične nagrade.

Incident med Rubinijem
in Diazom
Da so se odtwsi med italijanskim 

in španskim vodstvom v Turinu po 
vsem pokmrili, jasno kaže incident 
med Rubinijem in španskim trene 
rjem Diazom. Rubini je vljudno 
pozdravil Diaza. Le-ta pa mu je 
zelo neolikano odgovoril, nakar je 
Rubini ostro reagiral in skoraj bi 
prišlo do fizičnega obračuna. Na 
srečo so nekateri prisotni pravočas I 
no posegli in incidenta je bilo konec. I

Seminar za trenerje
Seminarja za trenerje, ki ga je 

priredil converse, se je udeležilo 
kar 450 trenerjev iz vse Evrope. 
Prisotna je bila tudi skupina trža
ških trenerjev. Od naših strokov 
njakov je predavanje pridno poslu
šal Jadranov trener Goran Valič.

Tkačenko - Jeremin
Največja prijatelja v sovjetski 

reprezentanci sta Tkačenko (visok 
220 cm) in Jeremin (180 cm). Si
cer pa ni to novost glede «višinske 
razlike» pri reprezentantih. Pred 
leti sta se odlično razumela tudi 
čosič in Bassin, nakar čosič in 
Slavnič.

Klein prvi trener
V mini-anketi, ki so jo opravili 

časnikarji Tuttosporta, so nekateri 
tu prisotni košarkarski izvedenci 
izbrali Kleina (Izrael) za najbolj
šega trenerja prvenstva.

B.L.

Po dolgi seriji iz
razito deželnih 
tekmovanj bo na 
tržaškem občin
skem stadionu 
prihodnji teden 
na vrsti prva 
mednarodna a- 

tletska prireditev, katero bo v o- 
kviru svoje 20-letnice organiziral 
Bor. >

Mednarodni miting bo na sooredu 
v sredo, 27. junija zvečer, delno ob 
umetni razsvetljavi in pričakuje se 
kakovostna udeležba iz naše dežele, 
Slovenije in Hrvaške, Avstrije in tu
di iz ostalih italijanskih dežel.

Na prejšnjih mitingih, katere je 
Bor že prirejal, je bila značilna ze
lo velika udeležba, ki je včasih tu
di ohromila ali vsaj spravila v te
žave organizacijski aparat. Da bi 
se izognili preveliki gneči mani ka
kovostnih tekmovalcev so pri Boru 
določili za nastop minimalne norme 
in sicer lažje za deželo, da bi se na 
vsak načm dalo možnost nastopa do
mačim silam, in težje za izvendežel- 
ne klube, da bi bila zagotovljena tu
di kakovost.
j Program bo vseboval naslednje pa
noge:

NARAŠČAJNIKI:
2O0'3*S, 600 m,- 4x100- m, 'daljina,

MLADINCI IN ČLANI:
400 m ovire, 200 m, 800 m, 5000 m, 
4x100 m, daljina, oalica, disk, kopje

NARAŠČA JNICE:
100 m, 400 m, 4x100 m, daljina, 
krogla

MLADINKE IN ČLANICE:
400 m ovire, 100 m, 400 m, 4x100 m, 
daljina, krogla.

Iz dežele se pričakuje skoraj vsa 
elita, ki ne bo zaposlena z morebit
nimi reprezentančnimi nastopi. V 
Sloveniji vlada posebno zanimanje 
za to tekmovanje v Novi Gorici, 
Ljubljani, Novem mestu in Kopru, 
navadno pa so prišli tekmovalci tu
di iz ostalih krajev. AK Kvamer je 
bil navadno stalni gost tega mitin
ga. Neznanka je še Avstrija, ker i- 
majo tamkajšnji klubi v prihodnjem 
tednu nekaj važnih domačih tekmo
vanj.

Iz drugih dežel Italije so se za mi
ting intenzivneje zanimali klubi iz 
Padove, Verone, Mester in Firenc.

ŠZ Bor bo na tem tekmovanju na
stopilo z manjšim številom svojih 
naiboljših tekmovalcev in tekmovalk.

Tekmovanje se bo pričelo ob 10. 
uri, na tartanu stadiona »Grezar*.

kb

V TRADICIONALNI INTERLIGI

Tik pred zaključkom 
Tržačani v vodstvu

V tem že tradicionalnem srečanju 
šahovskih društev s področij šahov
skih zvez Furlanije-Julijske krajine, 
Primorske in slovenske športne zve

ze iz Koroške sodeluje letos kar 14 
ekip. Enkrat na mesec so se sesta
jali, enkrat tu, drugič tam, da med
sebojno izmerijo svoje šahovsko zna
nje in utrdijo tudi športno-prijatelj- 
ske vezi. Tudi v nedeljo je bilo ta
ko. V prostorih šahovskega društ
va v Trstu se je zbralo preko 90 
šahistov, da odigrajo enajsto in dva
najsto kolo tega turnirja, ki traja 
že vse leto.

Po odigranih dvanajstih kolih je 
položaj na vrhu tabele pokazal, da 
je ekipa Trsta najboljša, saj je zbra
la kar 9 točk več kot drugouvrščena 
ekipa Pirana, ki je presenetljivo 
izgubila s Celovcem in bo o vrstnem 
redu za drugo in tretje mesto odlo
čalo zadnje srečanje med ekipo iz 
Kopra, ki sedaj zaostaja samo za 
eno točko. Četrti bodo Novogoriča
ni. ki so prehiteli Videm, naslednja 
mesta pa si bodo razdelili Tržič, 
Tolmin, druga ekipa Trsta, Gorice.

Tudi zadnje, zaključno kolo tega 
dolgega turnirja ne bo bistveno 
vplivalo na vrstni red; zaključek 
bo v Novi Gorici jeseni, verjetno 
v oktobru; o točnem datumu za
ključnega srečanja bodo društva 
posebej obveščena.

Rezultati 11. kola:
Sežana - Videm II. 3,5:2,5 
Videm I. - Trst I. 1,5:4,5
Dir. Bistrica - N. Gorica 2,5:3,5’ 
Tolmin - Koper 2,0:4,0
Costalunga - Celovec 2,5:4,5 
Piran - Trst II. 5,0:1,0
Gorica - Tržič 2,5:3,5
V 12. kolu so bili doseženi ti izidi: 
Videm II. - Trst I. 0,5:5,5 
Tržič - Videm I. 5,0:1,0
Trst H. - Gorica 2,0:4,0
Celovec - Piran 4,0:2,0
Koper - Costalunga 5,0:1,0 
Nova Gorica - Tolmin 3,5:2,5

Sežana - Ilirska Bistrica 2,5:3,5 
Stanje pred zadnjim (13. kolom), 

ki bo v Novi Gorici, je naslednje: 
Trst I. ima 57,5 točke, Piran 48, 

Koper 47, Nova Gorica 44, Videm I.
40.5, Tržič 40, Trst H. 38,5, Tolmin
36.5. Gorica 32,5, Ilir. Bistrica 29, 
Celovec 28,5, Sežana 26, sledijo Co
stalunga in Videm II.

Čeprav turnir še ni zaključen je 
treba dati priznanje vsem udeležen
cem, ki so na dolga in naporna sre
čanja prihajali vseh šest mesecev 
točno in vzeli udeležbo resno, kar 
je za amaterje še posebno pohvale 
vredno in dokaz več, da je šahovska 
interliga, ki bo že prihodnje leto, 
v petem krogu srečanj, obhajala 
deset let, pridobila med ljubitelji 
šahovske igre na obeh straneh meje 
priznanje in tradicijo, kar jamčijo 
že sedaj prijave za udeležbo na na
slednji prireditvi.

B. F.

NOGOMET

BERN — Ženevska nogometna e- 
kipa je po zmagi nad ekipo Young 
Boys z rezultatom 3:2 osvojila po
kal Švice.

.. VALENCIA — V prvi polfinalni 
tekmi za španski nogometni pokal 
je Valencia premagala Valadolid z 
rezultatom 2:0.

KOŠARKA

1. DIVIZIJA
Kontovel — SGT 57:64 (29:35)

KONTOVEL: Štoka, Milič, Gulič. 
Ban 10, D. Daneu, R. Daneu 20, Luk- 
ša 8, Benčina 10, Lisjak 9, Bukavec.

SODNIK: Policastro.
Kontovelci so tudi tokrat ostali 

praznih rok. Pomerili so se z mla
do postavo Ginnastice, ki se odliku
je predvsem zaradi točnosti meta. 
In ravno to orožje je v sredo poko
palo kontovelsko peterko. Kljub te
mu so bili domačim stalno za, peta
mi razigranim gostom. Tri minut* 
pred koncem srečanja so naši fant
je po dolgem zasledovanju celo po
vedli z minimalno prednostjo (57 
proti 56). To pa je bilo tudi vse, saj 
vse do kraja niso dosegli nobenega 
koša. Gostje pa so dosegli še osem 
zaporednih točk in s tem tudi zaslu
ženo osvojili končno zmago.

ODBOJKA

RIO DE JANEIRO - Državna 
moška odbojkarska reprezentanca 
Brazilije je na prijateljski tekmi 
v Sao Paulu, premagala italijansko 
reprezentanco z rezultatom 3:0.

KOLESARSTVO

VIADANA (Mantova) — Fiorenzo 
Landoni je osvojil 9. etapo amater
ske kolesarske dirke po Italiji, pred 
Carlaom.

Na skupni lestvici vodi Segersal.
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KOŠARKA V EKSHIBICIJSKI TEKMI

Profesionalci v Milanu
Na drevišnji tekmi vrsta odličnih ameriških 
košarkarjev ■ Trenerja Havlicek in Robertson

MILAN — Enaindvajseto evrop
sko prvenstvo je za nami. Mali »ko
šarkarski cirkus* se je preselil v 
lombardsko prestolnico, da bi drevi 
preveril, kakšna je še razlika med 
evropsko elitno amatersko košarko 
in čudežno profesionalno košarko 
ZDA.

Ob 21. uri bosta namreč prvič v 
Evropi nastopili dve ameriški pro
fesionalni ekipi, s profesionalnima 
sodnikoma, priča bomo drugačnim 
košarkarskim pravilom. Skratka, 
večer prave «pro-košarke», ki je 
še vedno nedosegljiva za naše tu
di najboljše reprezentance.

Na dlani je, da tu v Milanu ne 
bomo videli sedanjih največjih a-

lgralci Juventusa sprejemajo po zmagoviti tekmi s Palermom italijanski nogometni pokal

meriških zvezd. Vseeno pa sestav
ljata obe ekipi vrsto tako dobrih 
košarkarjev, da bomo gotovo priča 
pravi košarkarski poslastici, temu, 
kar bi vsak košarkarski navijač že
lel videti. Za tekmo vlada izredno 
zanimanje in na razpolago je še 
nekaj mest, za drugo srečanje, ki 
bo v Bologni, v nedeljo, 24. junija, 
pa je že zdavnaj vse razprodano.

Drevi bosta v Milanu igrali na
slednji ekipi:

VZHOD: Wes Unseld, El vin Ha- 
yes, Steve Mix, Bingo Smichth, 
Mike Banton, Don Chaney, Gail 
Goodrich, Armond Hill, John Wil- 
lianson, Mike Gale. Trener: John 
Havlicek.

ZAHOD: Alvan Adams, Sam La- 
cey, Maurice Lucas, Paul Westphal, 
Paul Silas, Lou Hudson, Junior 
Bridgeman, Randy Smichth, Lionel 
Hollins, John Mengelt. Trener: O- 
scar Robertson.

Branko Lakovič

OBVESTILA
SPDT

obvešča, da je še nekaj mest na 
razpolago za tridnevni avtobusni 
izlet za srednješolsko mladino, ki 
bo v dneh 29. in 30. t.m. ter L 
julija v Triglavsko pogorje. Vpi
sovanje na sedežu ZSŠDI vsak dan 
od 11. do 12. ure (tel. 767-304).

* « «

Tek po boljunskih u'icah
V okviru šagre, ki bo v Boljun- 

cu od jutri do nedelje, prirejala 
PD F. Prešeren in vaška mladina 
TEK PO BOLJUNSKIH ULICAH, 
ki bo v nedeljo, 24. junija ob 10. 
uri. Vpisovanje še danes, 20. juni
ja od 19. do 20. ure v gledališču 
F. Prešeren, telefon 228490. Raz
deljen bo na tri starostne skupi
ne in sicer: za otroke, mladince/ke 
in člane/ice.

Jadralni tečaj SPK Čupa
SPK ČUPA iz Sesljana sporoča, 

da bo od 30. 6. do 8. 7.
JADRALNI TEČAJ 

na jadrnicah FJ v Sesljanu. Tečaj 
bo vodil izkušen trener in je pri
meren zlasti za mladino. Vpišejo 
se lahko tudi starejši začetniki. 
Cena tečaja 20.000 lir. Vpisovanje 
na sedežu ZSŠDI vsak dan od 
11. do 12. ure, informacije po 
tel. 767-304. Število mest je ome
jeno, zato prosimo interesente, 
da pohitijo z vpisom.

* * *

SPK ČUPA vabi člane in te
čajnike, da se udeležijo delovne 
akcije na društvenem prostoru 
v Sesljanu v soboto, 23. junija, 
zjutraj. Pregledali bomo društve
ne jadrnice in jih pripravili za te
čaj jadranja in za društvene re
gate.

* « *

Zaradi pomanjkanja vode bo v tej 
sezoni odpadlo tekmovanje za obi
skovalce plavalnega tečaja v Lipici.

Tekmovanje bo zato verjetno sep
tembra.

• « •

Košarkarska rekreacija
pri ŠZ Bor

ŠZ Bor obvešča, da je na sta
dionu «1. maj* v Trstu rekreaci
ja za košarkarje. Košarkarska re
kreacija je ob torkih od 20. ure 
do 21.30.
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MOTOCIKLIZEM V NEDELJO

Dirka za SP v Tržiča
V kategoriji do 125 cem bo nastopilo 42 dirkačev

V nedeljo bo v Tržiču »Velika 
nagrada Jugoslavije*, v okviru sed
me dirke za svetovno motocikli
stično prvenstvo v razredu do 125 
ccm. Za ta spektakel z motorji 
bo pripravljenih 42 izbranih dirka
čev iz 19 držav.

Dirka bo na znani progi v Pod
ljubelju, kjer so organizatorji pri
pravili stezo z več blagimi in str
mimi. vzponi. Danes in jutri bosta 
neuradna treninga, kjer se bodo 
lahko vsi tekmeci seznanili s progo. 
V nedeljo zjutraj pa bo uradni tre
ning, kjer se bodo dirkači potego
vali za startne pozicije.

Med prvimi slovitimi dirkači so

že prispeli v Tržič lanskoletni sve
tovni prvak v tem razredu Japonec 
Akira Vatana. Irec Des Morris in 
pa Belgijec Everst, ki zaseda po 
nedeljski zmagi na čehoslovaškem 
prvo mesto na skupni lestvici.

Delovanje ZSŠDI
ZSŠDI obvešča, da odpotuje av

tobus za Ajdovščino jutri ob 9.15 iz 
Trsta (pred sodiščem), nat« pa ob
9.35 s Kermenke, ob 9.40 iz Doline, 
ob 9.50 iz Boršta, ob 10. uri iz Ba
zovice, ob 10.05 s Padrič, ob 10.10 
z Opčin, ob 10.15 s Proseka in ob
10.20 iz Križa.



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST. Ul. Montecchl 6, PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 linije)
Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. (0481) 8 33 82 57 23
Naročnino
Mesečno 3.500 lir — vnaprej plačana celotno 32.000 lir. Letna naročnina 
za inozemstvo 48.000 lir, za naročnike brezplačno revija «DAN».
V SFRJ številka 3,50 din, ob nedeljah 4,00 din, za zasebnike mesečno 50.00, 
letno 500.00 din, za organizacije in podjetja mesečno 65.00, letno 650,00 din
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374 Stran 6 ’ 22. junija 1979

Za SFRJ 2iro račun 50101 603-45361 «ADIT» DZS • 61000 Ljubljano.
Gradišče 10/II nad . telefon 22207

Oglasi Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir 1 st., viš 43 mm)
18.800 lir Finančni 700, legalni 600, osmrtnice 300, sožalja 

400 lir za mm višino v širini 1 stolpca Mali oglasi 150 lir beseda. 
Ob praznikih: povišek 20% IVA 14% Oglasi iz dežele Furlanije - Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem, oddelku ali upravi Iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.
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DA SE IZOGNE OBSODBI ZARADI POSKUSA UMORA ŠESTIH JUGOSLOVANSKIH DIPLOMATOV

PRIPADNIK CETNISKE ORGANIZACIJE 
PREUSMERIL LETALO IZ ZDA NA IRSKO

BRAZILSKO SODSTVO ZAVRNILO ZAHTEVO NEMŠKIH KOLEGOV

Gustav Wagner bo osvobojen

DUBLIN — Z aretacijo srbskega 
nacionalista, pripadnika emigrantske 
četniške organizacije, na letališču 
Shannon se je končal zadnji pri
mer zračnega gusarstva. Gusar, Ni
kola Kavaja, 45-letni Srb, ki so ga 
27. maja v Chicagu obsodili zaradi 
poskusa umora šestih jugoslovan
skih diplomatov, se nahaja v ir
skih zaporih; ameriške oblasti so 
zanj že zahtevale ekstradicijo na 
osnovi sporazuma med Irsko in ZDA.

Vse se je začelo predsinočnjim, 
ko se je Kavaja z boeingom 727 
ameriške družbe «American Airli
nes* vozil iz New Yorka proti Chi
cagu, kjer bi moral prisostvovati 
branju razsodbe. Skupno s petimi 
pajdaši je naklepal atentat na ju
goslovanski konzulat v Chicagu in 
umor šestih diplomatov, policija pa 
je odkrila zaroto in aretirala šeste
rico. Pet so jih kasneje izpustili 
na začasno svobodo proti plačilu vi
soke kavcije, ker je v zaporu ostal 
le pop Kajevič, ker ni razpolagal 
s 500 tisoč dolarji, da bi položil kav
cijo. Včeraj pa bi morali prebrati 
razsodbo in bi moral verjetno Ka
vaja zopet v zapor.

Med poletom se je četnik preri
nil do pilotske kabine in z bombo 
v roki prisilil pilota, da je najprej 
pristal v Chicagu, nato pa se je 
pet ur pogajal s predstavniki obla
sti. Nato je dovolil vsem 129 pot
nikom in stevardesam, da so za
pustili letalo, ter velel pilotu, naj 
vzleti in naj se usmeri v New York.

Nikola Kavaja

Po pristanku na newyorškem leta
lišču, kjer so že sprožili alarm, so 
se ponovno začela pogajanja. Ker 
je boeing 727 premajhno letalo, da 
bi lahko preletelo ocean, je Kava
ja zahteval večje letalo in dejan
sko so mu ameriške oblasti dale na 
razpolago boeing 707, s katerim je 
odletel na Irsko. Z njim je poletel 
tudi njegov odvetnik, Branko Bra- 
šič, ki ga je spremljal na proces v 
Chicago. Kavaja je dejal, da bo 
pristal na Irskem le tako dolgo, da 
se letalo založi z gorivom, nato pa 
naj bi odletel v Južno Afriko.

Letalo je pristalo na letališču 
Shannon včeraj popoldne ob 15. uri 
po krajevnem času. Na irskem le
tališču so že pred pristankom vzpo
stavili izredno varnostno službo in 
takoj po pristanku je policija obko 
lila letalo. Ponovno so se začela 
pogajanja in kmalu nato je odvet
nik Brašič izstopil iz letala in po-

• Napredni človek
f Nadaljevanje s 4. strani)

ložil na vzletno stezo razstrelivo, 
za njim pa je izstopil tudi sam 
zračni gusar in se predal. Kavaja 
je očitno mislil, da med Irsko in 
ZDA ni dogovora o ekstradiciji, kar 
je sicer res, z edino izjemo zrač
nega gusarstva. Zelo verjetno bo
do torej irske oblasti že v prihod
njih dneh izročile gusarja ameriš
kim oblastem, ki mu bodo v ZDA 
sodili tudi zaradi tega podviga, (bbr)

Rop s... strip-teasom
NEAPELJ — Štiri mlada dekleta 

so v okolici Avellina s petjem, ple
som in končnim strip-teasom nemote
no oropale osemdesetletnega kmeta, 
ki je v bližini svojega doma poči

val v hrastovi senci. Odnesle so mu 
približno za 5 milijonov lir zlata in 
denarja.

Ameriški znanstveniki 
«ukrotili» skylab?

WASHINGTON — Predvčerajšnim 
je znanstvenikom ustanove NASA 
uspelo «popraviti» tir vesoljskega 
laboratorija skylab. Po tem uspehu 
upajo, da bodo lahko nadzorovali 
skylab v desetih urah pred padcem 
na naš planet in ga preusmerili na 
neobljudena območja. Na zemljo bo 
padlo kar 38 večjih delov, med ka
terimi jih bo 10 tehtalo med 450 in 
1700 kilogramov.

BRASILIA — Zahodna Nemči
ja, Francija, Poljska in Izrael ne 
bodo sodili vojnemu zločincu Fran
zu Gustavu Wagnerju, ki je odgo
voren za smrt približno 150.000 jet
nikov v taboriščih smrti Treblinka 
in Sobibor. Brazilsko vrhovno so
dišče, ki je dobro leto zavlačevalo 
z razsodbo, se je včeraj končno se
stalo in po krajšem posvetu zavr
nilo zahteve po izročitvi, ki so jim 
jih naslovili Bonn, Pariz, Varšava 
in Tel Aviv. Nezaslišano razsod
bo, ki je izzvala val ogorčenja v 
svetu, je sodišče utemeljilo s trdi
tvijo, da so Wagnerju pripisani zlo
čini zastareli, saj naj bi na osnovi 
brazilskega zakona ne mogli soditi 
človeku za kazniva dejanja, ki jih 
je zagrešil pred več kot 20 leti.

Po včerajšnji razsodbi brazilske
ga sodišča bo Gustav Franz Wagner 
osvobojen. Njegov odvetnik je v 
razgovoru s časnikarji že napove

dal ,da je naslovil sodnikom zah
tevo po osvoboditvi branjenca.

Gustav Franz Wagner, esesovski 
podčastnik in pomočnik komandan
ta taborišč smrti v Sobiboru in Tre- 
blinki, je bil aretiran pred dobrim 
letom, točneje 30. maja lanskega 
leta na letališču v Brasilii, ko mu 
je po dolgih letih iskanja sloviti ■slo
več na naciste* Simon Wiesenthal 
s pomočjo nekdanjih poljskih inter
nirancev vendarle prišel na sled. 
V Wagnerju je nekdanjega krvnika 
spoznal poljski pisatelj Stanislav 
Szmajzner, ki je s svojim jasnim 
odločnim in dokumentiranim priče
vanjem izpodkopal temelje nacisto
vi obrambi, dokazno gradivo iz 
ZRN in drugih držav, ki so zahte
vale izročitev, pa ga je pribilo do
končno na zatožno klop. Bivšemu 
krvniku, ki se je s svojo nasilnostjo 
in krutostjo izkazal tudi v Trstu, 
ni preostalo drugega, kot da zaupa

v usmiljenost brazilskega sodstva.
In to se ni izneverilo svojemu 

slovesu. Potem ko je dobro leto 
zavlačevalo z odločitvijo, je včeraj 
končno sedlo k posvetu. Daši je tu
di javni tožilec odločno zahteval, 
naj izročijo Wagnerja zahodnonem- 
ški pravici, je sodni svet po nena
vadno kratki razpravi povsem osvo
jil teze nacistovega zagovornika: 
zahteva Poljske, Francije in Izrae
la je bila zavrnjena soglasno, zah
teva nemškega sodstva pa z 8 gla
sovi proti 2. Nepravičnost je zopet 
zmagala, (vt)

BOLOGNA — Kazni od 5.000 do
100.000 lir gospodarjem psov, ki ne 
bodo odstranili odpadke ljubljenih ži- 
valc s ceste. Tako določa nov odlok 
občinske uprave v Bologni. Zani
mivo bo pa, ali bodo lahko uresni
čili ta odlok.

iyiali oglssi telefon (040) 7946 72

PRODAM fiat 500, letnik 1968, pre
barvan. Cena 400.000 lir z mož
nostjo pogajanja. Tel. 910030.

IŠČEM enosobno stanovanje, po 
možnosti v Trstu. Upokojenka. Po
nudbe na redakcijo Primorskega 
dnevnika v Gorici tel. (0481) 
83-382.

TRŽAŠKO izvozno-uvozno podjetje 
DZOJ išče sodelavca - družabnika. 
Prosimo pisati na Primorski dnev
nik pod šifro «Družabnik».

PRODAJAM ritmo SL, star 6 me
secev, prevoženih 6.000 kilome
trov. Telefonirati na 0481 - 45829.

FILATELISTI: samo ugodno kupim 
brezhibne serije Repubblica ita- 
liana od leta 1945 do 1954 vključ
no pošta in ekspresi. Ponudbe s 
cenami. Fila - fermo posta 34019 
Sesljan - Sistiana.

PRODAM stanovanje v pritličju v 
Kraški ulici št. 74 v Štandrežu. 
Telefonirati na št. (0481) 89668 v 
popoldanskih urah.

PRODAM plastični čoln Elan T410 
z motorjem in opremo. Telefoni

rati na (0481) 882091 med 12. in 
14. uro ter med 19. in 21. uro.

PRODAM 3 parcele ločene nezazid
ljive. Zglasiti se v trgovini Kovic 
na Peči. Tel. 882-016 (0481).

TRIČLANSKA družina išče sUrova- 
nje na Krasu za mesec avgust. 
Telefon 791305.

PRODAM prosto preurejeno stano
vanje, Ul. Paduina št. 11, V. nad., 
tel. 68-961.

PRODAM prosto preurejeno stano
vanje, Ul. Canova št. 13, III. nad., 
tel. 68-961.

IŠČEM zazidljivo parcelo ali hišo 
za moj brlog. Telefonirati ob de
lavnikih na št. 794273 Pavlo.

V PARFUMERIJI - KOZMETIKA 
«90» — Opčine - tel. 21-20-61, na 
razpolago odlične kreme za son
čenje znane firme «01ga Tsche- 
chowa».

TV COLOR posebna ponudba v ju
niju. Za takojšnje plačilo poseben 
popust, za Dlačilo na obroke pa 
brez obresti. Trgovina COLJA • 
Kontovel 134, tel. 225-471.

zgodi kaj važnega, zadevo razši
rimo in obogatimo z reportažami, 
intervjuji. Vsak dan je na spore
du pregled tiska, pri katerem 
jemljemo v poštev tudi take re
vije, mesečnike in tednike, ki so 
med ljudmi manj razširjeni. Kar 
se tiče dnevnikov, jemljemo v po
štev tisk, ki je v rokah levice, in 
sicer od PSI do najbolj sporne 
levice, Na sporedu so še oddaje, 
ki jih pripravljajo razne levičar
ske organizacije (Utopia 3, Za
druga iz Ul. Gambini itd.), odda
je o jedrski in alternativ« ener 
giii ter glasbene oddaje.

Riccardo. Tudi -/a v bodoče i- 
mamo veliko načrtov Predvsem 
bi radi razširili program, saj tre 
nutno oddajamo le od poldne do 
polnoči. Radi bi okrepili tudi no 
vinarsko mreža.

V načrtu imamo tudf oddaje o 
slovenski narodnostmi skupnosti, 
pri katerih naj bi sodelovali Slo
venci sami. Pobudo smo že sko
raj uresničili a nismo našli slo
venske mladine, ki bi nam poma
gala. Pravzaprav smo govorili tu
di o em, da bi Radio citta Trie- 
ste postala dvojezična radijska po
staja. Za izvedbo te zamisli bi po
trebovali dva oddajnika, še poseb
no pa ljudi, ki bi sodelovali.

Vpr.: No. ob koncu bi še vpra
šala, kakšna je po vašem vloga 
proste radijske postaje v našem 
mestu, v naši deželi?

G<uliano. V Trstu je važno, da 
obstaja radio, kakršen je naš, ker 
je večina krajevnih občil v rokah 
nazadnjaških si). Levica je glede 
tega šibka. Vsekakor menim, da 
so radijske postaje svojo vlogo že 
odigrale, saj zanje ni več navdu
šenja. V Trstu imamo že inflacijo 
teh postaj, napolnile so veš valov
ni prostor tako, da nove ne mo
rejo več nastajati, programi pa 
so slabe kakovosti in komercial
ni. Zdi se mi* da tudi pri zadnjih 
volitvah radijske postaje niso i- 
mele važne vloge, kot menijo ne 
kateri. Zelo pomembno vlogo pa 
je imela zasebna TV postaja Tele 
4. ki je melonarjem prinesla ve
liko glasov.

Vrni Plačaš le
steklenico, vsebina

Varčuj. Steklo je energija


